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Šī gada 21. martā Rīgā viesojās Dortmun-

des Tehniskās augstskolas profesors, Tālmā-
cības studiju materiālu attīstīšanas projekta 
vadītājs Dr. rer. nat. Dr. h. c. P. Roišs. Prof. P. 
Roišs Dortmundes Tehniskās augstskolas vār
dā nodeva Latvijas Universitātes un LU Paš
valdību un projektu vadības centra rīcībā tāl-
mācības studiju materiālu "Tirgus ekonomikas 
pamati" autortiesības. Šie materiāli izstrādāti 
ar Vācijas Ārlietu ministrijas finansiālu atbal
stu "Transform" programmas ietvaros, sadar
bojoties Dortmundes Tehniskai augstskolai, 
Ščecinas universitātei un Minskas Ekonomis
kajai universitātei. Materiāli atklāj jauno tir
gus ekonomikas koncepciju. 

Tikšanās laikā Latvijas Universitātes mā
cību prorektors prof. J. Krūmiņš, prof. P. Roišs 
un Pašvaldību un projektu vadības centra va
dītāja prof. Z. Ilmete parakstīja dokumentu, 
kas paredz šo materiālu pārņemšanu, adaptē

šanu un pilnveidošanu, kā ari to izmantošanu 
akadēmisko, profesionālo, tālākizglītības un 
papildizgjītības programmu realizācijā bez 
maksas. Šī darba veikšanai Latvijā izveidota 
darba grupa prof. Z. Ilmetes vadībā. 

Tālmācības studiju materiālu saņemšana ir 
nozīmīgs notikums Latvijas dzīvē, jo tie paver 
jaunas iespējas esošo uzņēmējdarbības studi
ju pilnveidošanā un veicina jaunā domāšanas 
veida izplatīšanos Latvijas tautsaimniecībā. 

LU Tālmācības studiju centra 
metodiķe I. DEKE 
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VĒSTURISKS GADĪJUMS 
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INFORMĀCIJA PAR STARPTAUTISKĀS 
IZGLĪTĪBAS PROGRAMMĀM 

LATVIJĀ RŪS SISTEMĀTISKA 
Latvijā darbojas daudz starptautisko izglītības program

mu, bet informācija par tām ir sadrumstalota, taču varam ce
rēt, ka turpmāk tā vairs nebūs. Ar mērķi radīt pamatus šīs in
formācijas apkopošanai 3. aprīlī Latvijas Universitātē notika 
seminārs "Starptautiskās izglītības aktivitātes Latvijā". 

Semināru Latvijas augstskolu Ārējo sakaru daļu vadītājiem un koor
dinatoriem organizēja Latvijas Universitātes Ārējo sakaru daļa un Rī
gas Tehniskās universitātes Ārējo sakaru daļa. Tā bija daļēji privāta 
iniciatīva. Kā pastāstīja viena no pasākuma iniciatorēm LU 
Ārējo sakaru daļas vadītāja Alīna Gržibovska, esot doma, 
ka šādi semināri kļūs par tradīciju un notiks divas reizes 
gadā, vai pat biežāk - reizi trijos mēnešos. Tas esot vaja
dzīgs, jo aizvien vairāk Latvijā sākot darboties dažādi ār
valstu fondi un informācijas biroji, kas aizvien vairāk pie
dāvājot iespējas studēt ārzemēs - stipendijas gan studen
tiem, gan mācībspēkiem. Taču aģentūras, kas nodarbotos 
ar informācijas par starptautisko izglītību Latvijā koordi
nēšanu, neesot. Neesot iespēju dalīties pieredzē, idejās, 
jaunākajā informācijā par starptautiskajām program
mām, dažādu fondu darbību, apspriest negatīvos aspek
tus. Šis varētu būt risinājums. 

Semināram esot bijis vispārējs - informatīvs raksturs. 
Par šobrīd aktuālām tēmām referātus lasīja un par savu 
darbību informēja A. Prikulis (TEMPUS biroja Rīga va
dītājs), G. Zirdziņa (Lielbritānijas padomes centra vadī
tāja Latvijā), I. Mežs (ASV informācijas dienesta vadī
tājs), A. Rauhvagers (Latvijas akadēmiskās informāci
jas Centra direktors), D. Sinkēviča (SOROS fonda Lat
vijā Izglītības informācijas centra vadītāja). 

(Turpinājums 2. Ipp.) 

L U rektors J .Zaķis atz ina, ka šāds 
p a s ā k u m s Univers i tātes vēsturē nav 
bijis u n nebūs , ka vienlaicīgi d ip lomus 
s a ņ e m visi Univers i tātes profesori . 
Šobr īd tādu, kas ir ievēlēti 
akadēmiska jos amatos pēc L U 
Satversmes s tāšanās spēkā 1991.gadā ir 
ap 70 . Septiņi no v iņ i em ir Goda j e b 
Emer i tus profesori . 

Viens no jaunākajiem ir vestures profesors 
Aivars Stranga 

JAUNA EKONOMIKAS STUDIJU 
PROGRAMMA, TĀLREDZĪGIE! 
Ir tapis zināms par jaunu ekonomikas studiju programmu Honours, kas, 

sākot ar 1997./ 98. mācību gadu, tiks uzsākta sadarbojoties Eirofakultātei 
un LU Ekonomikas fakultātei. 

Atšķirībā no Ekonomikas fakultātē esošajām studiju virzienu program
mām, šajā programmā galvenais uzsvars tiek likts uz plašām zināšanām 
ekonomikas teorijā. 

Daunis Auers ( Eirofakultātes valodu apmācības programmas koordi
nators ):"Rietumu universitātēs ekonomika ir absolūti teorētisks priekšmets. 
Ja ir labs teorētiskais pamats, vieglāk ir strādāt praktiski. Pasaulē ir piepra
sījums pēc "elastīgiem" speciālistiem, tāpēc ir nepieciešama spēcīga teorē
tiskā izglītība. Bet Latvijā šobrīd diemžēl ir pārāk specifiska ekonomikas 
apmācība. Tas ir ļoti slikti." 

Pirmajos divos gados tiek nodrošināta teorētisko zināšanu stingra apgu
ve. Divos pēdējos studiju gados , balstoties uz iepriekšiegūtajām zināša
nām, studenti varēs apgūt pilnīgāku ekonomisko zināšanu un prasmju ko
pumu, kā ari pārliecināties par iegūto zināšanu pielietojamību, pētot visda
žādākās ekonomiskās problēmas: 

- kas ir kopējas visām valstīm; 
- kas ir kopējas valstīm ar pārejas perioda ekonomiku; 
- tās, kas ir specifiskas Latvijai. 
Studiju virziena programmas galvenais uzdevums ir sagatavot nāka

mās paaudzes ekonomistus akadēmiskajam darbam, darbam valsts pār
valdē un privātajā sektorā. 

Studiju virziena programmas administrācija pamatā tiks realizēta Eko
nomikas fakultātē, bet tās darbības sākumposmā Eirofakultāte būs atbildī
ga par stratēģijas lēmumu pieņemšanu. Šie lēmumi tiks apspriesti program
mas komitejā, kurā ietilpst prof. P. Zvidriņš, doc. I. Ciemiņa, doc. E. Kassa-
lis, doc. M. Hazans un pārstāvji no Eirofakultātes prof. T. Miljans (Eirofa
kultātes direktors), Dr. K. Smits (Eirofakultātes ekonomikas koordinators 
Tartu, Viļņas un Latvijas Universitātē), M. Hansens (Eirofakultātes eko
nomikas programmas koordinators Latvijas Universitātē), A. Vanags (vies
lektors no Londonas universitātes). 

Vienlaicīgi daļa no ekonomikas bakalaura Honours studiļu virziena kur
siem sakritīs ar jau pašreiz Ekonomikas fakultātē esošās bakalaura pro
grammas kursiem un to mācīšanu nodrošinās Ekonomikas fakultāte. 

Mortens Hansens paskaidroja, ka studijas Honours programmā un LU 
Ekonomikas fakultātes programmā notikšot paralēli. Tas, vai students ap
meklēs šīs programmas kursus un pildīs tās prasības, esot atkarīgs tikai no 
viņa paša vēlmes. 

Uzjautājumu, vai nākotnē ir paredzēta līdzīga Eirofakultātes sadarbība 
(Turpinājums2. Ipp) 
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• Tā būs saruna ar 
Ilonu par uzdrīkstēšanos 
vienai apceļot pasauli, par 
noslāņošanos bagātajos 
un materiāli ne tik labi 
situētajos 

• Par Ivaru, kurš studē 
divās augstskolās un 
aicina cilvēkus nekļūt par 
datoriem. Par to, ka nekas 
šajā pasaulē nav perfekts, 
absolūts... 

• Piesakām jaunu tēmu: 
mode kā... jeb stāstu par 
ikvienu no mums 

• Studentu padomes lapā 
pārskats par padomes 
darbu 

• Kā uzsākt savu karjeru 
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JAUNUMI 
(Turpinājums no 2. lpp.) 
Aktuālākā problēma, kas ti-

I kusi apspriesta seminārā teica 
A. Gržibovska, ir studentu nelie
lā motivācija viņu studijām ār
zemēs To uzsvēris ari I. Mežs un 
citi, bet — jo pamatotāka ir moti
vācija, jo lielākas iespējas iegūt 
stipendiju studi jām ārzemēs. 
Protams, ir jābūt labām angļu 
valodas zināšanām. Šinī ziņā 
studenti esot mazliet par daudz 
pašpārliecināti, pauda A. Grži
bovska, vajadzētu nedaudz vai
rāk paškritikas un ieinteresētī
bas uzlabot savas zināšanas. 

Uz jautājumu, vai semināra 
materiāli tiks izdoti kādā bukle
tā, A. Gržibovskas kundze atbil
dēja, ka tas pagaidām neesot ap
spriests, taču par to tiekot do
māts. Pagaidām visainformāci-
ja esot pieejama LU Ārējo saka-

INFORMĀCIJA m STARPTAUTISKĀS IZGLĪTĪBAS 
MAMMĀM LATVIJĀ BŪS SISTEMĀTISKA 

ru daļā, esot in
formēti arī fa
kultāšu ārējo sa
karu koordina
tori, kā ari Rai
ņa bulvārī 19 ir 
īpašs stends, ku
rā regulāri tie
kot ievietots jau
nākais uzz iņu 
materiāls. 

Uz semināru 
bija uzaic ināti 
Ārējo sakaru da
ļu pārstāvji no 
s e p t i ņ p a d s m i t 

LU Ārējo sakaru daļas vadītajā A.Gržibovska un 
semināra dalībnieki 

Latvijas valsts augstskolām. At
saucība esot bijusi liela un at
sauksmes pēc semināra ļoti po
zitīvas. Latvijā darbojošamies 
fondiem, piemēram, Lielbritāni
jas padomei, jau esot priekšli

kums plašākai sadarbībai, orga
nizējot seminārus. Ir jau zināms, 
ka nākamais šāda veida semi
nārs notiks septembrī RTU. .-; 

RITA KAŠS 

JAUNA EKONOMIKAS STUDIJU 
PROGRAMMA, TĀLREDZĪGIE! 

(Turpinājums no 2. lpp.) 

ar kādu LU fakultāti, DAuersat
bildēja, ka nekādu īpašu plānu ne
esot, jo galvenā uzmanība esot 
koncentrēta uz ekonomiku. Viņš 
domā, ka kaut kādas izmaiņas va
rētu notikt jurisdikcijā. Taču iz
maiņas, viņš teica, nenotiek vis Ei-
rofakultātes, bet gan LU dēļ. 

LU studenti par šāda veida sa
darbību: 

Uldis (Vadības un ekonomis
kās informātikas fakultāte, 3. 
kurss.): 

- Šāda sadarbība dod iespēju 
celt Ekonomikas fakultātes līme
ni. Tas piesaistīs mācībspēkus no 
ārzemēm. 

Studentiem diploms neko nemai
nīs, bet zināšanu līmenis tiks celts. 

R.K. - Vai šāda Eirofakultā-
tes sadarbība būtu vajadzīga 
arī ar Vadības un ekonomiskās 
informātikas fakultāti? 

- Latvijā nav speciālistu, kas 
prastu biznesa vadīšanu. To labāk 
varētu apgūt praktiski. Diez vai 
kāds atbraucis speciālists varētu 
pietiekoši izprast situāciju šeit. 

Roberts Guļāns (Juridiskā fa
kultāte; Ekonomikas fakultāte 1. 
kurss.): 

- Vērtīga. Es tikko par to uzzi
nāju. Papildus ekonomikas mācī
bas un angļu valoda, un mācību lī
menis ir augstāks. Tas ir forši. 

Zigmārs (Juridiskā fakultāte, 
2. kurss.): 

- Atbalstītu, ja šāda sadarbība 
būtu arī ar Juridisko fakultāti. 
Studenti būtu ieguvēji. 

Inga Pīrāga (Politikas zināt
nes katedra, 2. kurss.): 

- Sadarbība būtu konstruktīva, 
jo katedra ir jauna un tai būtu 
viegli pielāgoties. Studenti būtu ie
guvēji, īpaši tie, kuri vēlas darbo
ties ārzemēs. 

RITA KAŠS 

LU INSTITŪTU VIZĪTKARTES 

parakstīja institūta laboratoriju un 
grantu vadītāji. Zinātnes padome 
dokumentu atbalstīja un mēs pār-
nācām uz Bioloģijas fakultāti, uz
skatot to par loģisku atjaunotni, 
esot tuvāk mācību procesam. Viru-
sologi, savukārt palika Kleistos, un 
tā sadalījāmies. LU vienojās ar ZA 

Viena no Latvijas Universitātes senākajām un tradīciju ba-

I gātākajām ir Bioloģijas fakultāte. Tā atrodas Kronvalda bulvā
rī 4. Šajā ēkā mīt arī zinātnē tik ļoti nozīmīgais Latvijas Uni
versitātes Mikrobioloģijas un biotehnoloģijas institūts. Par in
stitūtā notiekošajām aktivitātēm, vēsturi un sadarbību ar fa
kultāti "Universitātes Avīze" aicināja pastāstīt profesoru Mār
tiņu Beķeru - bijušo direktoru un - profesoru Uldi Viesturu -
'jauno" direktoru, kurš šajā amatā ir nesen. 

- Kā radies Mikrobioloģijas tverta visa idejas motivācija un to 
un biotehnoloģijas institūts? 

Profesors Beķers: - Esam 
veidojušies no 1922. gadā dibinā
tā Mikrobioloģijas institūta. Vie
na no saknēm ir Latvijas Univer
sitātes Lauksaimniecības fakultā
te. Mikrobioloģijas institūts 1946. 
gadā kļuva par Zinātņu Akadēmi
jas institūtu un darbību turpinā
ja Kleistos. Izveidojās trīs darbī
bas virzieni. Pirmais bija medicī
na jeb mikroorganismu attiecības, 
otrs - Lauksaimniecības mikro
bioloģija, bet trešais - tehniskā 
nozare. Tolaik tajā darbojās tādas 
personības, kurām bija sakars ari 
ar Universitāti, - A. Kirhenšteins, 
P Delle un augsnes mikrobiologs 
profesors Alfrēds Kalniņš. Mani 
ceļš uz institūtu aizveda 1962. ga
dā, kad kļuvu tajā par direktora 
vietnieku. Mans uzdevums bija 
attīstīt tehnisko mikrobioloģiju 
un "jaundzimušo" biotehnoloģijas 
virzienu. Tas uzplauka ļoti strau
ji, jo pasūtījumi bija ne tikai no 
Latvijas, bet arī no Vissavienības 
Zinātnes komitejas. Viens no pir
majiem uzdevumiem bija lizīna 
tehnoloģijas izstrāde. 

Sešdesmito gadu beigās mēs ju
tām, ka ir jāattīsta bioinženierija, 
- zinātne, kas saistīta ar tehnisko 
līdzekļu pielietojumu mikrobiolo
ģisku un biotehnoloģisku procesu 
veikšanā un vadīšanā. Šo virzie
nu "savās rokās ņēma" tagadējais 
akadēmiķis Uldis Viesturs un viņš 
ir bioinženierijas virziena dibinā
tājs Latvijā. Attīstība bija pamats 
tam, ka 90. gados mūsu institūtā 
jau strādāja apmēram 500 cilvēku. 
Apmēram puse bija mikrobiologi 
un biotehnologi, otra puse - viru-
sologi. Mūs jau zināja pasaulē. Tad 
nāca Atmodas laiks un sapratām, 
ka esam izauguši par lieliem ma
zajai Latvijai - mūs nav pa spē
kam uzturēt. 

Kā savulaik esam cēlušies no 
LU, tā ari sākām savu ceļu atpa
kaļ. Pēc atmodas sākās zinātnes sa
brukuma posms, ārkārtīgi grūts 
laiks. Bija skaidrs, ka Kleistos vairs 
nevaram noturēties, jo mūs "spie
da" ekonomika. Nespējām apkuri
nāt milzīgās telpas, kas tur bija sa
būvētas. Tad sagatavojām doku
mentu, ko adresējām Zinātnes de
partamentam, citām zinātnes in
stancēm un LU rektoram Jurim Za
ķim. Dokuments "Par Mikrobiolo
ģijas un biotehnoloģijas zinātņu in
tegrēšanu ar LU" gatavots bija 
1993. gada 28. janvāri. Tajā bija ie-

ZINĀTNE UZPLAUKS Alti LATVIJĀ 

No kreisās U. Viesturs un M. Beķers 

par mūsu institūta izveidošanu, in
tegrējot to Universitātē. 

- Kādi ir institūta darbības 
virzieni šobrīd? 

Profesors Beķers: - Oficiālais 
nosaukums ir Latvijas Universitā
tes Mikrobioloģijas un biotehnolo
ģijas institūts. Esam apmēram 30 
cilvēki. Oficiāli mums skaitās 
grantu struktūras un nosacīti va
ram runāt par laboratorijām. Ja ir 
grants - ir laboratorija, nav gran
ta - nav laboratorijas. Viena no tā
dām ir šūnu bioloģijas jeb mik
roorganismu struktūru un citolo
ģijas laboratorija, kurā izteikti 
spēcīgs virziens ir mikrobu anabio-
ze. Tā ir dzīvo šūnu konservēša
na, apturot dzīvības procesus. La
boratoriju vada profesors A. Rapo-
ports. Nākamā - producentu 
bioķīmijas laboratorija. Par 
producentiem sauc mikrobus, ku
ri producē dažādas vielas. Šīs la
boratorijas vadītāja ir profesore M. 
Rukliša. Metabolisma regulāci
jas laboratorijas vadītājs ir pro
fesors P. Zikmanis. Sevišķi uzplau
cis virziens ir Mikroorganismu 
ģenētika, pateicoties vadītājam 
doktoram J. Raipulim. Moderna 
nozare ir Mikroorganismu bioe-
nerģētika, kuru pārzina doktors 
U. Kalnenieks. Viņš ir ari LU Bio
loģijas fakultātes bioķīmijas ka
tedras vadītājs. Nākamā ir Rezer
ves polimēru izpētes laborato
rija, kuras vadītāja ir doktore L. 
Savenkova. Mana laboratorija un 

grants vienlaicīgi ir 'Tehniskā 
mikrobioloģija un pārtikas 
biotehnoloģija". Tiek izstrādāta 
Biodegvielas nacionālā program
ma. Vēl Vides mikrobioloģijas 
un ekoloģijas laboratorija. Vis
beidzot, Bioinženierijas vir
ziens, ko iedibināja akadēmiķis 
Viesturs. Tās īsumā būtu mūsu 
struktūras. 

- Kāda ir institūta sadarbī
ba ar LU? 

Profesors Beķers: - Kopš 
esam šajās tel
pās , mēģinām 
rast iespējas lī
dzēt arī mācību 
procesā. Mūsu 
septiņi lektori, 
galvenokārt mū
su Universitātes 
profesori, habili
tētie zinātņu dok
tori , kuri lasa 
lekciju kursu, 
galvenokārt ap
mācot maģistra
tūras plūsmu, 
nedaudz arī ba
kalaurus. Ir ģe
nētikas lekcijas, 

pārtikas tehnoloģija, vides mikro
bioloģija. Mēs sadarbojamies ne ti
kai ar Universitāti, pie mums nāk 
studenti arī no Tehniskās Univer-

Profesors Viesturs: - Insti
tūts var nodrošināt mācības vai
rāk studentiem, iesaistīties fakul
tātes darbā. 

Profesors Beķers: - Kolēģim 
taisnība. Ja gribam bioloģiju ari nā
kotnē saglabāt kā interesantu Lat
vijas speciālistiem, tad vairāk jāpie
vēršas profesionālām program
mām, sagatavojot speciālistus kon
krētām nozarēm. Esam izstrādāju
ši metus šādām programmām. Pie
mēram, tā varētu būt Vides un pār
tikas produktu testēšanas specia
litāte. Ja students, absolvējot 
augstskolu, nekļūst par zinātnieku 
vai mācībspēku, lai viņam būtu ie
spējas pelnīt naudu ar Universitā
tē iegūtajām zināšanām. 

Profesors Viesturs: - Ar vie
nu akadēmisko izglītību ir grūti 
konkurēt darba tirgū. 

- Cik vajadzīgi Latvijai jūs 
jūtaties šobrīd? 

Profesors Beķers: - Latvijā 
daļa jauno speciālistu ir jāsagata
vo ar zināšanām mikrobioloģijā un 
biotehnoloģijā, jo tā ir nākotne. Jo 
ātrāk mēs izmantosim dabas re
sursus, jo ātrāk iestāsies to trū
kums. Vienīgi bioloģiskie procesi 
var nodrošināt nepārtrauktu ma
teriālo vērtību atražošanu caur fo
tosintēzi. Jāveic šo dabas vielu bio-
tehnoloģiska pārveidošana mums 

cences Somijai, Bulgārijai, Dien
vidslāvijai, ir sadarbības līgumi ar 
zinātniskām iestādēm Holandē un 
Dānijā. Braucam uz ārvalstu kon
gresiem, lasām tajos referātus. 
Pašlaik Anglijā — Mančesterā -
mācās mans doktorands A. Vī-
gants. Sadarbojamies ari ar ASV, 
piemēram, ar mūsu tautieti profe
soru U. Streipu, bet no Kanādas 
ar mums aktīvus sakarus uztur 
profesors A. Daugulis. 

Profesors Viesturs: - Šobrīd 
esam kopā - bijušais un esošais di
rektors. Vēlos akcentēt to, pro
tams, institūtam ir vajadzīgs di
rektors, bet gan zinātnisko, gan 
mācību stratēģiju institūtā nosa
ka dome. Tā ir likumdevēja, bet di-
rekcija ir izpi ldvara. Domes 
priekšsēdētājs bija un joprojām ir 
profesors Beķers. 

- Vai fakultātes studenti ir 
ieinteresēti nākt pie jums? 

Profesors Beķers: - Piemē
ram, Vides mikrobioloģijā nāk spe
cializēties mācību gadā 3 - 4 stu
denti. Viņi ir ieinteresēti, un iespē
jams, kļūs par zinātniekiem. 

- Vai jūs finansē Universitā
te? 

Profesors Beķers: - Šobrīd ne
finansē. Pelnām naudu paši ar 
grantiem, līgumiem, programmām. 
Esam pētniecības institūts pie Uni-

Mikrobioloģe Elga Ventiņa pie elektronu 
mikroskopa 
sitātes un Latvijas Lauksaimnie
cības universitātes. Galvenā sa
darbība protams, ir ar Latvijas 
Universitāti. Mūsu aparatūru iz
manto ari Universitātes cilvēki, jo 
tā mums ir ļoti unikāla. Visdārgā
kā ir elektromikroskopijā. Mums 
ir ari analītiskais centrs un ļoti 
augsta līmeņa kompjuterizētas 
sistēmas, tāpat lieliska aparatūra, 
fermentācijas procesa realizēša
nai. Institūts piedalījās bakalau
ra programmu izstrādāšanā, ieplu
dinot iekšā bioķīmijas kursu divās 
daļās, ari biotehnoloģijas kursu. 

- Kāda, jūsuprāt, ir bioloģi
jas nākotne? 

vajadzīgajos produktos. Jādomā 
ari par to, ka mēs esam bioloģiska 
sistēma: cilvēki, dzīvnieki, mikro
bi. Tā ir jāmāk vadīt. Tādēļ ir prog
noze, ka nākamā gadsimtenī 30. 
un 40. gados par dominējošajām 
kļūs bioloģiskās zinātnes, kā pie
mēram, medicīna un citas. Biolo
ģijas speciālisti ir vajadzīgi. 

Mēs orientējamies arī uz biodeg
vielas programmu, lai ari tā ir dār
ga un tai šodien vajadzīgas lielas 
subsīdijas, taču tā ir nākotne. Jā
domā par šķidro degvielu. Tie va
rētu būt spirti, biogāze, eļļas. 

Mūsu institūts sadarbojas ari 
ar ārvalstīm. Esam pārdevuši li-

Armands Vīgants — LU doktorands pie 
augstspiediena šķidruma hromatogrāfa 

versitātes - tātad, patstāvīga juri
diskā persona. Mūsu darbības kon
trolētāji ir Senāts, ari direktora ap
stiprinātājs pēc ievēlēšanas. Insti
tūta pienākums ir sadarboties ar 
Latvijas Universitāti. 

- Kāda šķiet institūta nākot
ne? 

- Profesors Beķers: - Progno
zes ir bīstama lieta. Domāju, ka 
mums ir "jāstiprina" šī māja Kron
valda bulvāri 4, jāpiepilda ar labāku 
aparatūru un spējīgiem kadriem, jo 
nākošajā gadsimtenī noteikti uz
plauks bioloģijas zinātnes. £ 

MĀRA SADOVSKA 
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TAS VAR JŪS INTERESĒT I R A T DIENAS — katram par karjeru domājošam studentam 
N o 20 . l īdz 24 . aprī l im Rīgā norisināsies p a s ā k u m s 

"Karjeras Dienas iWT\ kura laikā studentiem tiks piedā
vāta vispusīga informācija par karjeras iespējām, kā arī 
iespējas dibināt kontaktus ar darba devēj iem. 

Darba tirgus izvirza prasī 
bas. 

Jau trešo gadu Rīgā norisinā 
sies studentu organizācijas AIE-
SEC rīkotais pasākums "Karjeras 
Dienas". "Karjeras Dienu" būtība 
ir dot iespēju pagaidām vēl diez
gan pasīvajiem Latvijas studen
tiem iesaistīties plašajā un daudz
veidīgajā darba tirgū, izprast tā šo
dienas izvirzītās prasības. Jeb
kurš, vai tas būtu pirmā vai pēdē
jā kursa students, var kļūt par dar
ba ņēmēju, taču, lai savu potenciā
lu īstenotu, bieži vien trūkst prak
tiskas izpratnes un zināšanu. Do
mājams, ka "Karjeras Dienu" riko-
tājkomandas noorganizētais stu
dentu un uzņēmēju kontaktforums 
un plašā semināru programma dos 

AIZ DĪKA 

vismaz daļēju izpratni par šodie
nas darba tirgu un karjeras iespē
jām sev interesējošajā nozarē. 

'Karjeras Dienas" nav darba 
birža. 

Iepriekšējā gada kontaktforu-
mā piedalījās 33 uzņēmumi, no 
kuriem daudzi bija lielu starptau
tisku kompāniju filiāles (Coopers 
& Lvbrand, Procter & Gamble, 
Shell u.c). Spriežot pēc pašreiz no
slēgto līgumu skaita, dalībnieku 
skaits šogad būs aptuveni tāds 
pats. Liela daļa kompāniju pagā
jušajā gadā atrada sev piemēro
tus darbiniekus, kā piemēru var 
minēt DHL un SIS. 

Tomēr nodrošināt studentus ar 
tūlītēju darbu nav "Karjeras Die
nu" uzdevums. Kā izteicās pasāku

ma organizatore Everita Everte, 
tad šis kontaktforums nav darba 
birža, tā mērķis ir atšķirīgs. Gal
venais kontaktforuma mērķis ir di
bināt kontaktus ar uzņēmējiem un 
jau studiju laikā sākt domāt kā 
veiksmīgi virzīties pa karjeras 
kāpnēm. Nozīmīgs ir ari apstāklis, 
ka kontaktforuma apmeklētāji 
redz tās progresīvās un stabilās 
kompānijas Latvijā, kuras jau ta
gad studentos saskata savu nākot
ni un ir ar mieru palīdzēt īstenot 
vinu mērķus. Te jāpiemin, ka īpa
ši laba sadarbība izveidojusies ar 
kompānijām Shell, Lattelekom, 
Arthur Andersen. 

Būs semināri par darba mek
lētājus interesējošām tēmām. 

Šogad liela uzmanība tiek pie
vērsta semināru programmai. Tas 
darīts atsaucoties uz daudzu ie
priekšējā gada apmeklētāju vie
dokli, ka kontaktforuma viņiem 
"nav ko darīt". Tātad semināri pa-

Gēteborgas universitāte tika nodibināta 1954. gadā, ap
vienojot toreizējo Gotenburgas koledžu (dibināta 1891. ga
dā a r septiņiem profesoriem un piecpadsmit studentiem) 
ar Gotenburgas Medicīnas koledžu. 1971. gadā Gotenbur
gas ekonomikas skola tika pievienota universitātei. 

A g r ā k neatkarīgās vietējās 10 koledžas tika apvienotas 
1977. gadā: Pirmsskolas izglītošanas skola, Ekonomiskās 
izglītības skola, Žurnālistikas skola, Daiļamatniecības sko
la, Vispārējās izglītības skola, Mūzikas koledža, Mājkal
potāju skola, Administrācijas skola, Runas un aktiermeis-
tarības skola, Muzikālās izglītības skola, Māks las koled
ža. T a s nozīmē, ka Gēteborgas Universitāte sniedz pla
šāku izglītību nekā jebkura cita Zviedrijas augstskola. 

Studentu izglītošanā ir pie
cas programmas: 
tehniskās profesijas; 
administratīvās un ekonomikas 

profesijas; 
medicīnas profesijas; 
apmācības profesijas; 
informācijas, komunikācijas un 

kultūras profesijas. 
Pētījumi tiek veikti piecās 

fakultātēs: 
Medicīnas fakultātē, 
Odontoloģijas fakultātē, 
Mākslas un tēlotājmākslas 

fakultātē (vēstures un 
filozofijas plūsma, 
valodniecības plūsma, 
mākslas zinību plūsma), 

Sabiedrisko zinātņu fakultātē 
(ekonomikas plūsma un 
sociālo zinību plūsmai, 

Zinātnes fakultātē (bioloģijas **• 
plūsma, ķīmijas plūsm^^J|| 
matemātikas un 
kompjūterzinību plūsma, Jlf 
fizikas un vides plūsma). I 

BAKALAURA 
STUDIJAS 

Studentu kopējais skaits 19000 
(60% siev. dz.) 

Studiju vietu skaits 14000 
Studiju vietu sadale: 
Medicīnas fakultāte 5% 
Odontoloģijas fakultāte 3% 
Filoloģijas fakultāte un 

tēlotājmākslas nodaļa 23% 
Sabiedrisko zinību 

fakultāte 45% 
Pedagogu sagatavošanas ~ļ§ " 

nodaļa 16'; 
Matemātikas un dabas-

zinību fakultāte 89( 
Zinātnisko grādu kursi 60 
Pārējie sagatavošanas 

kursi 1000 

MAĢISTRATŪRA 
Maģistratūras studentu 

skaits 2500 (40% siev.dz.) 
Fakultāšu sadale: 
Medicīnas fakultāte 29% 
Odontoloģijas fakultāte 3% 
Filoloģijas un tēlotāj

mākslas fakultāte 20% 
Sabiedrisko zinību 

fakultāte 32% 
Matemātikas un 

dabaszinību fakultāte 16% 
Universitātes personāls 
Kopējais skaits 4000 
profesori 200 
pasniedzēji, laboranti 1800 
tehniskais un adminis

tratīvais personāls 2000 
Stata nodaļu sadale: 
administrācija 6% 
universitātes bibliotēka 
Finansējums 
bakalauru studijām 3'V3 
maģistratūras studijām un 

pētījumiem 26^|j 
līgumapmācībai 26% 
ēkas, kompjūtercenļrf >iMĒ 

bibliotēkas 15% 
Universitātes b ib l i o tēka 
Ap 58000 literatūras vienību, 

pāri par 16000 zviedru un 
ārzemju periodisko 
izdevumu. 

NODAĻAS 
MEDICĪNAS FAKULTĀTE 

Anestezeoloģija 
Anatomija 
Klīniskā bakterioloģija, 

imunoloģija un virusoloģija 
Klīniskā ķīmija 
Klīniskā barošana 
Klīniskā psiholoģija 
Dermatoloģija un veneroloģija 
Diagnosticējošā radioloģija 
Vides medicīna G 
Geriatrija un ilgtermiņa ārstēšana 
Kavējumu pētīšana 
Histoloģija 
Infekcijas slimības 
Logopēdija un foniatrika 
Medicīniskā bioķīmija 
Medicīniskā mikrobioloģija un 

imunoloģija 
Medicīniskā fizkultūra 
Neiroķirurģija 
Neiroloģija 
Obstetrika un ginekoloģija 
Onkoloģija*???) un radioterapija 
Oftalmoloģija 
Ortopēdija 
Otolaringoloģija 
Patoloģija 
Pediatrija un bērnu psiholoģija 
Farmakoloģija 

redzēti, lai sagatavotos kontakt-
forumam. Semināru programma 
ir ļoti plaša un pēc rīkotāju do
mām ir vērts apmeklēt kaut daļu 
no piedātajiem semināriem, jo se
mināri iekļaus tādas aktuālas tē
mas kā Latvijas un pasaules at
tīstība, CV rakstīšana, darba in
tervija, atsevišķu nozaru rakstu
rojums, kā uzsākt savu biznesu un 
citas. Semināri būs īpaši kvalita
tīvi, jo tos lasīs pārstāvji no lie
lām darbinieku atlases firmām: 
RMS recruitment. International 
Trendsetters u.c , kā arī no vairā
kām valsts finansētām attīstību 
veicinošām organizācijām, tādām 
kā Latvijas Attīstības aģentūra. 

Paredzams, ka īpašu interesi iz
raisīs semināri par CV, pieteiku
ma vēstules rakstīšanu un darba 
interviju, jo tās nešaubīgi ir viens 
no galvenajiem darba atrašanas 
priekšnosacījumiem. 

Atpūta pasākuma beigās. 

"Karjeras Dienu" pasākums no
slēgsies 24. aprīlī ar vērienīgu iz
klaides vakaru Mazajā Ģildē. Va
kars sāksies ar vienu no Latvijas 
populārākās grupas "Prāta Vētra" 
koncertu. Šis būs grupas jaunā al
buma koncerttūres pirmais kon
certs. Domājams, ka grupa ar kon
certu patiešām attaisnos savu no
saukumu un informācijas pārpildī
tajās smadzenēs tiks radīts ja ne 
viesulis, tad pamatīgs vējš gan. Va
kara gaitā notiks ari modes šovs un, 
protams, pēdējā laika pasākumos 
neiztrūkstošā lotereja. Šoreiz, kāds 
pateicoties savai ieejas kartei, kļūs 
par elegantu balvu no "Levis" vai 
stila žurnāla "FF" īpašnieku. 

Plašāku informāciju par 
"Karjeras Dienu" pasākumu var 
iegūt no Latvijas Universitātes 
telpās izvietotajiem plakātiem, 
kā arī AIESEC Rīga birojā 
Aspazijas bulvārī 5,501. telpā. -

AIVARS VILNĪTIS 

BORGAS UNIVERSITĀTE 
Psiholoģija 
Pirmsskolas medicīniskā aprūpe 
Psihiatrija un neiroķīmija 
Psihiatrija Lilhagenas slimnīcā 
Psihiatrija Salgrenska slimnīcā 
Radiācijas fizika 
Rehabilitācijas medicīna 
Ķirurģija 
Vallenberga laboratorija 

ODONTOLOĢIJAS 
FAKULTĀTE 

Odontoloģija *• * * 
M Ā K S L A S UN g- s, Jr&m 
FILOLOĢIJAS I « f 11 
FAKULTĀTE 

Vēsturiski filozofiskais 
novirziens 

Arheoloģija 
Konservācija 
Etnoloģija 
Vēsture 
Mākslas vēsture 
Zinātnes vēsture 
Literatūra 
Muzikoloģija * 
Filozofija 
Reliģijas mācība 
Zinātnes un pētījumu teorija 
Valodniecības novirziens 
Klasikas kurss 
Salīdzinošā filoloģija 
Angļu valoda 
Vācu valoda 
Lingvistika 
Orientālās valodas 
Romāņu valodas 
Slavu studijas NSĻ 
Zviedru valoda 
Lietišķās un tēlotājmākslas 

novirziens 
Dizains un rokdarbi 
Tēlotājmāksla 
Mūzika un muzikoloģija 
Fotogrāfija. 
Teātris un opera 

SABIEDRISKO ZINĪBU 
FAKULTĀTE 

Ekonomikas novirziens. 
Ekonomikas un komercijas 
skola ' H 

Biznesa administrēšana 
Tiesību komercija 
Ekonomikas vēsture 
Ekonomika 
Fiziskā un ekonomiskā 

ģeogrāfija 
Statistika 
Sociālo zinību novirziens 
Slimnieku aprūpe 

• Sociālās antropoloģijas studijas 
Radošā pieeja skolotāju 

izglītošanā 
Dialektika skolotāju izglītošanā 
Izglītība un izglītības pētījumi 
Mājas ekonomika 
Žurnālistika un masu 

komunikācija 
Skolotāju izglītošanas 

metodoloģija 
Miera pētījumi un humānā 

ekoloģija 
Politiskās zinātnes 

Psiholoģija 
Sabiedriskā administrēšana 
Sociālā antropoloģija 
Sociālais darbs 
Speciālā izglītība 
Arodizglītība 

MATEMĀTIKAS UN 
DABASZINĪBU 
FAKULTĀTE 

Bioloģijas novirziens 
Bioloģija l "ļpV/" #"WE7 
Botānikas institūta 
Ķīmiskā ekoloģija 
Vides, aizsardzība 
Ģenētikā 
Tjarno jūras bioloģijas 

laboratorija •*i,i"ļHitCT ~, 
Zooloģija 
Ķīmijas novirziens 
Analītiskā un jūras ķīmija 
Bioķīmija un biofizika 
Neorganiskā ķīmija 
Fiziskā ķīmija 
Dabaszinību novirziens I 
Ģeoloģija ģff 
Jūras ģeoloģija 
Okeanogrāfija 
Fiziskā ģeogrāfija 
Matemātikas un kompjūter

zinību novirziens 
Kompju t erzinības 
Matemātika 
Fizikas novirziems 
Fizika WĒ 
Radiācijas fizika 
Teorētiskā fizika un mehānika 
Vides zinību novirziens 

STARPDISCIPLĪNU 
P R O G R A M M A S 

Biomehānikas centrs 
Biotehnoloģijas centrs 
Kultūras mācības centrs 

Rietuīnzviedrij ā 
Zinātņu studiju centrs 
Vides iekārtošanas centrs 
Aprūpes un sabiedriskā darba 

centrs 
Austrumazījas un Dienvid-

austrumāzijas studiju centrs, . 
Staipdisciplīnu humanitārās 

studijas 
Speciālais valodu centrs 
Kultūras kontaktu un inter

nacionālās migrācijas centrs 
Transporta uņ satiksmes centrs 
Sieviešu izglītošanas centrs / 
Pirmsskolas vecuma bērnu ¡1811 

pētījumu un attīstības centrs 
Praktiskās matemātikas centrs 

Gotenburgā 
Jūras pētījumu centrs 
Gēteborgas neirozinātnes 

pētniecības centrs 
Informātikas un bibliozinātnes 

centrs 
Skandināvijas arheometrijas 

centrs 
Gēteborgas vides ekonomikas 

centrs 
MĀCĪBU PROGRAMMAS 

Lietišķā māksla un amatniecība 
Datu programmēšana 

Biznesa administrēšana un 
ekonomika 

Viesnīcu un restorānu 
administrēšana 

Uzturzinība un dietoloģija 
Garīgā mūzika 
Komerciālā un ierēdniecības 

izglītība 
Kompjūterlingvistika 
Kompjuterizētie fizikas 

mērījumi 
Konservācija 
Ēku konservācija, saglabāšana 
Zobārstniecība 
Dizains 
Teātris 
Zvejniecība un menedžments 
Mājas ekonomikas izglītība 
Humanitārie priekšmeti 
Internacionālā biznesa adminis

trēšana uņ ekonomika 
Žurnālistika -
Latīņamerikas studijas 
Likumi 
Matemātika un dabaszinības 

bioloģija 
ķīmija 
kompjūterzinības 
videszinības 
matemātika 
fizika 

Medicīna 
Mūzika 
Muzikālā drāma 
Muzikālā izglītība 
Pirmsskolas vecuma bērnu 

izglītošana 
Gleznošana, skuptūrmāksla un 

grafika 
Personāla administrēšana un 

darba attiecības 
Fotogrāfija 
Psiholoģija 
Sabiedriskā administrēšana 
Atpūtas un brīvā laika 

organizēšana 
Sociālās zinātnes 
Sociālais darbs 
Runas patoloģija un terapija 
Sistēmu analīze 
Tekstiidarbu apgūšana 
Teoloģija 
Transporta un satiksmes 

menedžments 
Vidusskolu un pieaugušo 

izglītība 
Maģistratūra (speciālās 

programmas i 
IzgliMļMMJMBtēta uz pirms-

1 ""INIlIMMMm un atpūtas 
organizēšana 

Izglītība, orientēta uz skolu 
menedžmentu un 
administrēšanu. 

Muzeju studijas 
Publiskā administrēšana 
Solistu (vokālistu) studijas 

mūzikā 
Speciālā izglītība 
Apmācības teorija un prakse 

(pamatskolu skolotājiem, 
instruktoriem) a 
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SARUNA DIVIEM mCĪBU SAVAM MĒRĶIM 
I v a r s L i e d ē s t u d ē d i v ā s a u g s t s k o l ā s . Latv i jas U n i -

| vērs i tā tes S v e š v a l o d u fakultātes 2. k u r s ā u n M ū z i k a s 
ļ a k a d ē m i j a s V o k ā l a j ā nodaļā , s a g a t a v o š a n a s 2. k u r s ā . 
Tā k ā s tudi jas I v a r a m a i z ņ e m g a n d r ī z v i su l a i k u , tad 

[oficiāli s t rādāt v i ņ š n e v a r , j a n u k ā d r e i z pr ivāt i pa 
m ā c a a n g ļ u v a l o d u . 

- Kā tev izdodas apvienot 
studijas abās augstskolās? 

- Es pagaidām spēju apvienot, 
protams, abās augstskolās ir pra
sības, kas ir jāizpilda. Galā es tie
ku, bet viss laiks ari paiet šajās 
mācībās. Universitāte, protams, 
aizņem vairāk laika. Mūzikas 
akadēmijā ir tikai tiešie priekš
meti, kas saistīti ar dziedāšanu, 
ari akadēmiskā dziedāšana trīs 
reizes nedēļā un vēl ir jāatrod 
laiks nodarbībām ar koncert
meistaru, tāpat klavierēm, solfe-
džo teorijai. 

- Tu nešaubījies par savu 
izvēli? 

- Nē, tā ir jau tāda ģimenes 
tradīcija, tēvs ar brāli bija pirmie, 
kas ievirzīja mani mūzikā. Brā
lis beidza Dārziņa skolu un Mū-
zikas akadēmijas kompozīcijas 
klasi, ir profesionāls komponists, 
ari strādā par mūzikas režisoru 
Latvijas TV Tēvs jau ilgus gadus 
māca akordeona spēli, tā ka mū
zika mūsu mājā ir bijusi ik die
nu. No agras bērnības es jau dzie
dāju, biju pirmais, kurš izpildīja 
sava brāļa dziesmas. Pēc balss lū
zuma biju priecīgs, ka varēju dzie
dāšanu turpināt. Liktenis bija lē
mis satikt Mūzikas akadēmijas 
prorektoru Arvīdu Lusti, kurš 
sākumā privāti un vēlāk jau ofi
ciāli mani mācīja. Viņš man de
va padomu stāties Akadēmijā, ko 
es ar prieku darīju, j o mūzika ir 
mana sirdslieta. Valoda vairāk ir 
tāda lieta, kas nodrošinātu ma
nu eksistenci, patstāvību, tā, lai 
es redzes problēmu dēļ nebūtu 
atkarīgs no kāda cita, bet tieši ot
rādi — lai es vēl varētu savu ģi
meni atbalstīt. 

VIŅI PIE MUMS 

- Vai tu jūti publiku kon
certa laikā? 

- Es, protams, jūtu, jo publi
ku nevar nejust, tas vai nu trau
cē, vai palīdz dziedāt, koncentrē
ties, kas ir ļoti nepieciešams uz 
skatuves. Man bija dota iespēja 
koncertēt manā fakultātē, stu
dentu un mācībspēku atsaucība 
bija ļoti liela, bija sanākuši vai
rāki simti cilvēku. Viņi nenāca 
meklēt vājos punktus vai kriti
zēt, bet atbalstīt un kopā priecā
ties, ka mēs varam tādos skais
tos brīžos, citādākā atmosfērā 
pulcēties kopā. Programma bija 
ļoti dažāda - Mocarts, Šūberts, 
Bēthovens, Čaikovskis, Dārziņš, 
Vīnes dziesmas un ari populārā
kās Ziemassvētku dziesmas. 

- Vai ir kāda uzstāšanās, 
kas s a g ā d ā j u s i v i s l i e l ā k o 
gandarījumu? 

- Tas noteikti bija koncerts 
Universitātē, tā ir liela atbildī
ba. Mūzikas akadēmija ir devu
si man iespēju piedalīties kon
certos, kur es neesmu vienīgais 
dziedātājs. Bijuši koncerti Pēter-
baznīcā, ko rīkoja Mūzikas aka
dēmija. Universitātē bija tieši 
manis paša koncerts. 

- Vai tu klausies arī citu 
veidu mūziku? 

- Es paklausos gan. Man pa
tīk tautas mūzika, vācu un aus
triešu, tas ir atslodzei. Patīk arī 
Endrjū Loids Vēbers , A B B A , 
amerikāņu country. Ar roka 
klausīšanos es neaizraujos, tam 
man vienkārši neatliek laika, tad 
dienai vajadzētu būt par pāris 
stundām garākai. 

- Vai esi pats komponējis? 
- Nē, to es atstāju savam brā-

I l o n a n o Š a u ļ i e m p a r s a v u s t u d i j u v i e t u i z v ē l ē j u -
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- K ā p ē c izvēlējies mācīties šanu. Pirmais lielākais ceļojums 
I Latvijā? 

- Interese par angļu valodu 
man bija jau skolā. Pirmā augst
skola, kurā iestājos, bija Sauļu 
Pedagoģiskais institūts, tajā iz
vēlējos nozari, kas bija tuvu pie 
sirds - defektoloģiju. Labprāt bū
tu strādājusi ar garīgi atpaliku
šiem bērniem, tomēr dabūju au
dzinātājas darbu parastā vidus
skolā. Tad es uzzināju, ka šeit ir 
Atklātā Universitāte, Sauļos tā
das nebija. Tādā veidā es varu 
apv ienot darbu ar m ā c ī b ā m , 
neaizmirst angļu valodu. Vispār 
skolā strādāt ir ļoti grūti, bēr
niem nav sevišķas intereses par 
mācībām, arī alga neapmierina. 
Šodienas informāci jas plūdos 
skolotājam jābūt ļoti augstā līme
nī, lai skolēnus ieinteresētu ar 
kaut ko jaunu. Nākotnē labprāt 
strādātu kādā birojā, tādēļ arī pa
dziļinu angļu valodas zināšanas, 
nenāktu par ļaunu apgūt ari au-
tovadīšanas prasmi. 

- Zinu, ka tava "apsēstība" 
ir ceļošana... 

- Tā ir. Mani vecāki paši ir lie
li ceļotāji, un, tā kā viņi mani bie
ži ņēma līdz, "saindējos" ar ceļo-

bija vēl padomju laikos kopā ar 
ģ imeni uz Sāremas salu. Arī 
Maskava un Ļeņingrada man li
kās lieliskas pilsētas. "Perestroi-
kas" laikos pabiju Krimā. Par no
zīmīgāko iespaidu ziņā uzskatu 
Austrālijas braucienu. Turp es 
devos viena, tagad es par to brī
nos, kā varēju būt tik patstāvī
ga. Sākumā aizbraucu uz Viļņu 
un tad notika mans pirmais li
dojums ar lidmašīnu jau uz Aus
trāliju. Šis ceļojums bija mana 
mūža līdz šim būtiskākā piere
dze, izpratne un attieksme pret 
daudzām lietām mainījās, uzla
boju valodas zināšanas. Pagāju
šajā vasarā par savu atvaļināju
ma naudu biju Parīzē. Katrs ce
ļojums ir savdabīgs iespaids un 
dod lielu impulsu. Lai gan reizēm 
ir vilšanās, atgriežoties atpakaļ, 
tieši cilvēciskā ziņā - šeit nav tās 
laipnības, cilvēki ir nomāktāki, 
vismaz ārēji. Nākamais brau
ciens ieplānots uz Vācijas dien
vidiem, mani interesē gan šīs 
tautas vēsture, gan turienes da
ba. Ja nebūs ceļabiedra, esmu ga
tava braukt arī viena. 

- Kas ir tavi vecāki? 

lim, lai viņš to dara. jūtu, ka man 
šī talanta nav Man ir dzirdes ta
lants, varu labi uztvert mūziku, 
ātri mācos no galvas, tas man arī 
palīdz studēt valodas. Man ļoti 
ātri padodas angļu valoda, tagad 
cenšos apgūt vācu valodu. 

- Talantīgs cilvēks bieži ir 
loti vientuļš... 

- Jā un nē. Man ir ļoti laba 
ģimene, kas palīdz ikdienā, tajos 
mirkļos, kad ir grūtāk. Es uzska
tu, ka labāk maz draugu, bet pa
tiesi. Universitātē katram ir sa
vas problēmas, ikdiena, skrieša
nas, nav tā, ka varētu 
apsēsties un izrunāt 
visu no sirds tieši vien
audžu vai studijbiedru 
vidū. Ģimenes locekļi 
nav tikai radi, bet ari 
draugi - vecumam nav 
nekādas nozīmes, gal
venais ir sapratne, in
terese. Cilvēks var būt 
gados vecs, bet tev ir 
tik daudz kopīga, ko ar 
viņu runāt. Jaunieši 
katrs cīnās ar savām 
problēmām un citiem 
laika nepietiek. 

- Vai tu paļaujies 
uz sevi? 

- Es cenšos paļauties uz sa
viem spēkiem, bet šad un tad no 
malas ir vajadzīgs spēks. Ja es 
paskatos pagātnē, tomēr ir ļoti 
daudz ari manis paša spēka, jo 
ari mani tuvie, gribot palīdzēt, 
reizēm to nevar izdarīt. Svarīgs 
tieši garīgais atbalsts, lai es va
rētu studēt. Uz saviem spēkiem 
paļauties - to es varētu teikt par 
savu Amerikas gadu. Biju mācī
ties Amerikā Starptautiskajā 
programmā tieši vājredzīgajiem 
studentiem no visas pasaules. 
Man Amerikā nebija neviena ra
da, drauga. Tagad varu atcerē
ties, ka man tur ir palikuši tik 
daudz draugu un domubiedru, 
varbūt pat vairāk nekā Latvijā. 

Tur es centos sameklēt arī vie
tējos latviešus un iegāju turienes 
sabiedrībā, centos piedalīties vi
ņu pasākumos. 

- Vai tu esi kristietis? 
- Jā, es ticu Dievam, tiem aug

stākiem spēkiem, jo citādi es ne
varētu būt sasniedzis to, ko ta
gad. Jau padomju gados, kad es 
biju mazs, man bija iespēja dzie
dāt Latvijas baznīcās - Kuldīgā, 
Pāvila baznīcā Rīgā, Anglikāņu 
baznīcā, Pēterbaznīcā, skaistajā 
Līksnas katoļu baznīcā. Tas ir 
vienreizējs pārdzīvojums, mūzi

kā tu varbūt piekļūsti dievišķa
jam daudz tuvāk nekā klausoties 
sprediķi, vārdos. Iespējas ir bi
jušas, un es domāju, ka tā ir aug
stāka spēka vara pār likteni. 

- Vai esi sastapies ar ļau
numu? 

- Es esmu sastapies ar ļaunu
mu, man pamatskolas gadi bija 
ļoti grūti, bet es cenšos paturēt 
to gaišo. Ļaunumu ar ļaunumu 
diez vai var uzveikt. Mēs varam 
cīnīties, bet vienmēr tā sliktā iz
jūta, sliktā sakne paliek. Ja ir ti
cība kaut kam pārākam, tad ir 
sirdsapziņa un dvēsele. Es no 
ļauniem cilvēkiem esmu novēr
sies, es skatos uz viņiem ar nici
nājumu, viņi man ir niecība un 

neko nenozīmē. 
- Vai tava pašapliecināša

nās ir notikusi? 
- Pašlepnumam ir jābūt. Bet 

vai es esmu sevi apliecinājis? Ka
mēr cilvēks dzīvo, katru jaunu 
bridi viņš gūst kaut ko jaunu mā
coties, sevi izglītojot. Koncerti ari 
ir sava veida izglītošanās. Es va
ru mācīties dziedāšanu, bet, ja es 
neesmu izgājis uz skatuves, ne
varu teikt, ka esmu profesionāls 
dziedātājs. Parādoties uz skatu
ves, es nesaņemu tikai tās pozi
tīvās atsauksmes, kas, protams, 

ir ļoti svarīgas, bet bū
tiska ir arī kritika. 
Nekas šajā pasaulē 
nav per fekts , abso
lūts. Tas ari ir intere
santi. 

- Kas tev vēl in
teresē? 

- Man patīk ceļot. 
Ja es ceļoju ārzemēs, 
man ir laba valodas 
prakse. Vīnē man bi
ja tā laime būt Vīnes 
Va ls t s operā. Patīk 
radio klausīties, kad 
b i ja v a i r ā k la ika , 
klausījos BBC, Ame
rikas balsi, Austrijas 

radio, Vācu vilni, Radio klasiku. 
Ari televīzijā ir interesants rai
dījums "Eiropas muzikālās pilsē
tas" 

- Ko vēl tu labprāt pateik
tu? 

- Es gribētu aicināt, lai cilvēki 
nekļūst par datoriem, lai tomēr 
patur kaut ko dvēselisku, kaut ko 
cilvēcīgu sevī. Jaunās paaudzes 
vidū tagad ir šī birokrātiskā kler
ku attieksme pret visu. Mūsu dzī
ve jau nav viens likumu kodekss, 
jācenšas audzināt sevī izpratni. 
Ar to var mēģināt radīt līdzsvaru 
dzīvē. Ir tādi mirkli, kad ir loti 
grūti, tad tomēr jābūt ticībai. Ir 
jātic savam mērķim. 

ILONA NO LIETUVAS: 
TIKAI UZ PRIEKŠU!» « 

- Abi ir ar augstāko izglītību, 
māte strādā par angļu valodas 
skolotāju, tēvs ir inženieris. Ve
cāki dzīvo privātmājā, es - atse
višķi savā dzīvoklī. 

i 

- Vai Rīga tev ir sveša? 
- Šeit es jūtos patīkami, kā 

mājās. Pēdējā laikā biežāk iznāk 
būt Rīgā nekā Viļņā. Es taču 
braucu tikai 130 km, studenti no 
Latvijas rajoniem uz nodarbībām 
mēro vēl tālāku ceļu. Labvēlīgi 
pret Rīgu un latviešiem mani ie
tekmēja arī tas, ka mums ir la
ba, draudzīga grupa. Daži pa
sniedzēji ir vienkārši lieliski, ar 
milzīgu enerģiju. Te nav nozīmes 
gadiem, svarīgs ir attieksmes 
jautā jums. Šeit mācībspēki ir 
daudz patīkamāki nekā, piemē
r a m , V i ļ ņ a s P e d a g o ģ i s k a j ā 
augstskolā, kur pārāk daudz for
mālisma. Latvijas Universitātē 
mācībspēki ir sirsnīgi, ieintere
sēti studenta izaugsmē, reizēm 
šķiet kā kolēģi. Nav šīs sienas 
starp studentu un mācībspēku. 

- Va i ir k ā d a atšķir ība 
starp lietuviešu un latviešu 
studentu? 

- Mentalitātē nekādu atšķirī
bu neizjūtu. Daudzi lietuviešu 

jaunieši šajā pārmaiņu laikā ir ļo
ti noguruši, nespēj atrast savu 
vietu, lai gan iespēju ir daudz. Se
višķi to ievēroju, atgriežoties no 
ārzemēm. Ļoti ievērojama, redza
ma kļūst noslāņošanās starp ba
gātajiem un materiāli ne tik labi 
situētiem. Dzīvojot Šauļos, tas 
nav tik manāmi, Rīgā gan. Kad 
sesijas laikā dzīvoju kopmītnē, 
mazliet pārsteidza daži jūsu ēdie
ni, piemēram, tāda kombinācija 
kā pelēkie zirņi ar pienu vai grū
bu putra ar kefīru. Lai gan Parī
zē esmu ēdusi ari vardes, šādi sa
vienojumi man šķita kā siļķe ar 
medu. Vēl pārsteidza daži jau
nekli - tas kontrasts, kā cilvēks 
staigā mājās - nekārtīgs un no
plucis, bet, izejot uz ielas, apģērb
jas kā uz modes skati. Vai tas šeit 
ir tāds stils? Pie mums Lietuvā 
ari vārdadienas tā nesvin, un tās 
nav tik atzīmējams notikums kā 
šeit. 

- Ko tev patīk darīt? 
- Mācīties. Man ļoti patīk rak

stīt vēstules, ari saviem ārzemju 
draugiem. Bieži ar draugiem 
ejam uz teātri, esmu noskatīju
sies gandrīz visu repertuāru. Rei
zēm pasēžam kādā kafejnīcā. 

- Tu un nauda. 
- Galvenais dzīvē tomēr man 

ir garīgais, dvēseliskais. Bet, lai 
ietu uz teātri, pirktu jaunas grā
matas, ceļotu — tur bez naudas 
neiztikt... 

- Kādas īpašības tu novēr
tē cilvēkā? 

- H u m o r a iz jūtu, sapratni , 
draudzīgu attieksmi, inteliģenci. 

- Kā šobrīd klājas Lietuvas 
jaunajai radošajai paaudzei? 

- Vairāk vai mazāk ir kustī
ba, izstādes, koncerti, bet varē
tu vēlēties vairāk. 

- Kas tev dod spēku? 
- Spēku dod kontaktēšanās 

ar draugiem, kursabiedriem, la
ba grāmata, teātra izrāde. Ma
ni piesaista inteliģenti cilvēki, 
bet ne vienmēr inteliģenci nosa
ka tas, ka viņš beidzis augstsko
lu. Pieredze rāda, ka bieži tie, 
kas beiguši tikai vidusskolu, tā
pat ir interesanti, daudz lasīju
ši un ar bagātu dzīves pieredzi. 

Ko tu vēlētos? 
- Padziļināt savas zināšanas, 

nemit īgi at t īs t ī t ies . Tikai uz 
priekšu, neapstājoties, būt kus
tībā. 

Sarunājusies ANDA LASE 
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2. APRĪĻA INFO 
DIENAS ZINAS. 
FIZIKAS UN MATEMĀTI

KAS fakultāte. 
- Ir izremontētas fakultātes 

pašpārvaldes telpas, kas atrodas 
Zeļļu ielā 8. Būs arī telefons. Pal
dies dekanātam! 

- No 28. aprīļa līdz 4. maijam 
notiks Fizmatu dienas. 

PEDAGOĢIJAS fakultāte. 
- Fakultātē daiļi tika nosvinē

tas Lieldienas, kā pienākas - ar 
visu izšūpošanos. 

- 1 . aprīlī notika grandioza pa
sniedzēju mantu izsole. Visvairāk 
tika nosolīts par dekāna šlipsi. 
Maksa sākumā bija paredzēta ti

kai krāsotās olās, taču vēlāk par 
derīgiem norēķinam tika atzīti 
ari dažāda veida vitamīni, kon
fektes, prezervatīvi, āboli utt. 

Bija paredzēts, ka fakultātes 
studenti 1. aprīlī uz lekcijām ie
radīsies tērpušies ikdienai nepa
rasti, taču tādi ieradās tikai fa
kultātes studentu pašpārvalde un 
viens mākslinieks. Šajā dienā "sa
zīmēt" kādu studentu pašpārval
des pārstāvi nebija grūti. 

EKONOMIKAS fakultāte. 
- 10. aprīlī ekonomi organizēti 

devās uz operu "Parīzes Dievmā
tes katedrāle". Labākajiem stu
dentiem biļetes tika sponsorētas. 

- Jau otro gadu noris sadarbība 
ar Rietumu banku. Sadarbības re
zultāts ir Ls 40 liela gada stipen

dija vienam studentam. Šo stipen
diju iegūst jautrākais, asprātīgā
kais un visādi citādi labākais stu
dents. Tas notiek tā - katra grupa 
izvirza šai stipendijai vienu pār
stāvi, un tad ekonomu dienās no
tiek kokurss starp šiem cilvēkiem. 
(Tā tas būs ari šogad!) Tas, kurš 
uzvar, veselu gadu ik mēnesi sa
ņem Ls 40 lielu stipendiju. Iepriek
šējais asprātis ir Aigars Nords. 

VADĪBAS UN EKONO
MISKĀS INFORMĀTIKAS 
fakultāte. 

- Ir beigusies pasniedzēju novēr
tēšana, kuru brīvprātīgi veica paši 
fakultātes studenti. Viespasniedzē-
ji no citām fakultātēm ari ir saņē
muši vērtējumu par savu darbu. 

- Vadībnieku dienas paredzēts 
aizvadīt ar jauniem fakultātes 
krekliņiem mugurā. 

- No plānotā lielā 1. aprīļa bei
gās iznāca "šis un tas" - anekdotes 
vienam par otru un konkursiņi pie 
fakultātes ziņojumu dēļiem. 

BIOLOĢIJAS fakultāte. 
- 3. un 4. kursi un maģistri ap

kopos informāciju par uzrakstīta
jiem kursa darbiem katalogā. Ka
talogā būs norādīts kursadarba te
mats un autori, kas par to ir rak
stījuši. Šis projekts tiek uzsākts, 
lai palīdzētu pirmkursniekiem un 
otrkursniekiem kursadarbu rak
stīšanā. Šo projektu ir paredzēts 
realizēt divu nedēļu laikā. 

- Daļai studentu no otrā un pir
mā kursa ir finansētas ērču enci-
filīta profilaktiskās potes. 

- Fakultātes studentu pašpār
valdes budžetā esošo naudu ir pa
redzēts vairāk ieguldīt pasāku
mos, samazināt vienreizējo sti
pendiju izsniegšanu. Lai saņem
tu vienreizējo stipendiju ir jābūt 
ļoti pamatotai motivācijai. 

- Vienam no kursiem ir paredzēts 
organizēt braucienu uz Sāremu. 

ĶĪMIJAS fakultāte. 
- 1. aprīlī notika pavasara tal

ka. Tika kārtots fakultātes pa
galms. Viss būtu bijis labi, ja fa
kultātes (un ne tikai) slavenība 
Jānis Švinskis nebūtu izmežģī
jis potīti. 

PĀRSKATS PAR LU STUDENTU PADOMES DARBU 
1996. gada decembrī notika 

kārtējās LU SP vēlēšanas, bet 
"jaunā" padome sāka darboties 
februāra sākumā. Pirmie darba 
mēneši, tāpat kā iepriekšējām pa
domēm, ir bijuši aktīvi. Pieredze 
gan rāda, ka uz gada beigām ak
tivitāte parasti samazinās, bet 
Studentu padome ir apņēmusies 
lauzt šo tradīciju. 

Galvenais Studentu padomes 
darbs tiek veikts komisijās un 
darba grupās. Vēlreiz atgādinām 
- katrs LU students var pieda
līties LU SP komisiju darbā, 
piedalīties dažādos projektos, īs
tenot savas idejas. Ja Tevi inte
resē kādas komisijas darbs, Tev 
ir savi priekšlikumi, nāc un pie
dalies! Kad notiek komisiju sēdī-
tes, var uzzināt LU SP telpā Rai
ņa bulv. 19 - 106 vai pa tālruni 7 
223 701. 

Kas padarīts? Ko darīsim? Kas 
padarīts? Ko darīsim? Kas pa

darīts? Ko darīsim? 
Izglītības komisija 
• Par komisijas priekšsēdētāju 
ir ievēlēta Iveta Skudra, fizmats, 
padomē darbojas pirmo gadu. 
• Izanalizējot iepriekšējās komi
sijas darbību, nolemts turpināt un 
patiešām īstenot iesākto projektu 
"Pasniedzēju un mācību kursu no
vērtēšana". Aprīļa beigās notiks se
minārs, kura mērķis - aktivizēt fa
kultāšu studentu pašpārvaldes un 
iesaistīt projektā. Semināra laikā 
LU SP iepazīstinās pašpārvaldes 
ar izstrādāto projektu, pašpārval
des, kuras jau ir veikušas novērtē
šanu, dalīsies pieredzē, kā ari tiks 
izstrādāta "Pasniedzēju un mācību 
kursu novērtēšanas" anketa. 
Kultūras un atpūtas komisija 
• Komisijas priekšsēdis ir Mā
ris Zaimiņš, 4. kursa biologs, LU 
SP darbojas jau otro gadu. 
• Komisija gatavo LU SP koman
du, kas piedalīsies ikgadējā laivu 

SP SĒDĒ 1. APRĪLĪ 
1. aprīļa SP sēdē tika paziņota jaunā kārtība, kādā studenti 

un fakultāšu studentu pašpārvaldes var saņemt vienreizējās 
stipendijas (bijušos pabalstus) no stipendiju fonda. 

Turpmāk pabalstus sauks par vienreizējām stipendijām. 
Pieteikumu veidlapas vienreizējām stipendijām var saņemt 

Fakultātes studentu pašpārvaldē (FSP) vai dekanātā. Pieteikums 
ir jāiesniedz FSP, un FSP reizi mēnesī pieteikumus iesniedz de
kanātā. Dekanāts izdod pavēli, kura tiek nodota grāmatvedībai 
līdz mēneša 20. datumam. Vienreizējas stipendijas saņem no 
25. līdz 26. datumam kasēs Baznīcas ielā 5. Gan studenta, gan 
FSP maksimālā vienreizējā stipendija var būt Ls 50. 

Info komisi ja informēja par to, ka tiek gatavots buklets 
par LU Studentu padomi. Tas būs latviešu un angļu valodā, 
kā reprezentatīvs materiāls LU viesiem. 

Ir iz lemts kuri LU SP pārstāvji 14.04. dosies uz Ungāriju, 
kur piedalīsies seminārā "Eiropas integrācija un studentu lo
ma tajā". Tie ir Aigars Nords, Ģirts Kurmītis, Elita Baklāne un 
Uģis Melders. 

Ceturtdien, 17. aprīlī, pl. 12.40 (garajā starpbrīdī) 
Brīvības ielā 3 2 , 1 . auditorijā Vēstures u n filozofijas 

fakultātes Studentu pašpārvalde aicina jūs uz 
informatīvu sarunu. 

nobraucienā "Kursas pavasaris". 
• Turpinot iesāktās tradīcijas, ti
ka noorganizēts pavasara pasā
kums Mazajā Ģildē. Pagājušo gad' 

tas bija LU SP rīkotais karnevāls, 
bet šogad - 9. aprīlī notika pasā
kums ar dejām "Marta Zaķis". 

Turpinājums nākošajā numurā 

EKONOMI ze best 
JEB EKONOMU DIENAS ' 9 7 

Visām labākajām LU fakultātēm ir viena kopīga tradīci ja -
Fakultātes dienas. Arī Ekonomikas fakultāte, neapšaubāmi , ir 
starp labākajām, un jau trešo gadu tiek rīkotas E K O N O M U 
DIENAS - divas plosīšanās, jautrošanās , ālēšanās, dziedāša
nas, sportošanas, azarta un kaislību pārpildītas dienas. Par eko
nomiskākaj iem 1997. gada datumiem tiek pasludināti 29. un 
30. aprīlis - Ekonomu dienas '97. 

Ekonomu dienu '97 laikā jau ceturto reizi tiks vēlēta fakultātes 
Studentu pašpārvalde, kā katru gadu, notiks sportošana, balso
šana par Ekonomu topu, ekonomu JazzBand uzstāšanās un kon
kurss Lielais Ekonomu Drudzis. Šogad Drudzī piedalīsies ne ti
kai LU ekonomi, bet visu Latvijas augstskolu ekonomikas stu
denti, pasniedzēji un sacentīsies par zinošāko, apķērīgāko, asprā
tīgāko un visādi citādi spožāko ekonomu titulu. 

Kā jaunums Ekonomu dienās būs Rietumu bankas stipendijas 
izcīņa, mīļāko pasniedzēju portretu zīmēšana un izstāde, titula "Ga
da Ekonoms" piešķiršana un citi mazāki un lielāki pārsteigumiņi. 

Ekonomu dienas '97 noslēgs balle Mazajā Ģildē ar Jauna Mēness 
piedalīšanos - neapšaubāmi, gada prestižākais pasākums. 

Nepalaidiet garām un nestāviet malā! 
Vienmēr Jūsu 
Elita&Ekonomikas fakultātes Studentu pašpārvalde 

KNZ JflCJNflIS 
KONKURSS 

I z s k a t o t i e p r i e k š ē j ā s 
kārtas saņemtās atbildes, 
K N Z ekspertu komisija bi
ja spiesta atzīt, ka no lielā 
vēstuļu žūkšņa pilnīgi pre
cīzas atbildes nebija. Par 
patiesībai vistuvāko tika 
atzīta Ketijas Rukmanes 
( B i o l o ģ i j a s f a k u l t ā t e s 
2.kurss) iesniegtā atbilde. 
Līdz ar to K. Rukmanei 
būs iespēja ārpus kārtas 
piedalīties nākamā kon
kursa super balvas izlozē. 

Nākošā kārta! 
1. Kas slēpjas zem seg

vārda PARAZUnS ? 
a) Didzis Ustups; 
b) Aigara Norda sunis; 
c) pagrīdes žurnāls malu

zvejniekiem; 
d) luksus tamboradatu 

komplekts. 
2 . N o k ā d a s p i l s ē t a s 

n ā k D . U s t u p s u n U . M e l -
der is? 

a) Bobruiska; 
b) Rokiškis; 
c) Valmiera; 
d) Izvalta. 
3 .Lūdzu atsūtīt 3 anek

dotes p a r K N Z (visiem zi
n ā m ā s l ū d z u n e r a k s t ī t ) . 

Visiem, kas pareizi atbil
dēs uz konkursa jautāju
miem būs iespēja piedalīties 
izlozē un vinnēt ceļazīmi tū
risma braucienā uz Daugav
pili. Tur būs unikāla iespē
ja apskatīt pasaulē slaveno 
arhitektūras pieminekli -
Balto Gulbi, kā arī vakara 
stundā pastaigāties mikro
rajonā "Pervomaiskij", lēkt 
no tilta bez gumijas un bau
dīt neiespējamās pusdienas 
kafejnīcā "Gorošek". 

Iepriekšējā konkursa pa
reizās atbildes: 

1.Pēdējā mēneša laikā 
K N Z ģenerālmītni ir ap
meklējuši Vidzemes Augst
skolas (Raimonds Kāmis) , 
Rēzeknes augstskolas (Ilze 
Rancāne), Latvijas Kultū
ras akadēmijas (Ilze Ābo-
ma) , kā arī L U studentu 
pašpārvalžu pārstāvji. 

2.Jānis Ancāns ir emigrē
jis uz Zviedriju (nevis uz 
Urugvaju kā domāja lielākā 
daļa konkursa dalībnieku). 

3.Kolorito seju īpašnieki 
ir: DIvars Boreiko, 2) Uģis 
Melderis, 3)Didzis Ustups, 
4)Pēteris Evarts-Bunders. 

Atbildes sūtiet uz KNZ 
ģenerālmītni Buļļu 5-116, 
Rīgā, LV1007. Varbūt šo
reiz vinnēsi tieši Tu! 

I FAKULTĀŠU PASPARUALDEM! 
Tiekamies 

16. aprīlī pīkst. 18.00 Raiņa bulv. 19-106 
INFODIENA 

I 
I 
I 
I 

L A P P U S I 
S A G A T A V O J U Š A S 

E d ī t e K a l n i ņ a 
I n e s e K ī k u l e 
Rita K a š s 
Elita B a k l ā n e 

Universitātes Debašu centrs 19. aprīlī rīko 
debašu turnīru par tēmu 

Democracy is the ideal state model 
(angļu val.). 

Sīkāka informācija Raiņa bulv. 19-106. tāh: 7223701. 
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MODE KĀ... 

/ 

aspektā atbildēt va
r a m t ikai paši 
mēs. 

I e l ū k o j i e 
ties sevī. Cik 
š ķ a u t ņ u ir 
jūsu personī
bai? Cik da
žādas spēles 
jūs spēlējat? 
Un cik dažā
d o s a p s t ā k 
ļos? Bieži dzīve 
jūs piespiež rā
dīt tikai dažas 
no š īm s k a u t -

MODE KA MĀKSLA MODE KĀ ŠOVS MODE KĀ 
IZTEIKSMES LĪDZEKLIS MODE KA PROTESTS MO-

jDE KA FILOZOFIJA MODE KĀ IMIDŽA SASTAVDA-
[LA MODE KA ATTIEKSMES PAUŠANA MODE KĀ... 

Šis stāsts ir par sajūtām, par kur iem personīgajā 
to, kā tu pasaki citiem to, ko jū 
ti. Šis ir stāsts par gudrību, vil
tību, par runasveidu bez vār
diem, par veidu, kā pateikt vai 
noklusēt. Dažkārt tas ir stāsts 
par uzdrošināšanos paust savu 
attieksmi šokējošā veidā. Šis ir 
stāsts par īpašu, ļoti bieži ne
apzinātu savas eksistences for
mu. Tātad šis ir stāsts par ik
vienu no mums. 

Vai esat kādreiz domājuši , 
cik daudz dažādos veidos varat 
sevi atklāt pasaulei, cilvēkiem, 
kas ir tev līdzās? Vai nojaušat, 
ka bez vārdiem, kustībām, acu 
s k a t i e n i e m ir 
vēl kāds savas 
p e r s o n ī b a s i z 
pausmes veids? 

M o d e , tās 
t e n d e n c e s un 
a k t u a l i t ā t e s , 
s t i l s , m o d e r n ā 
d o m ā š a n a . . . 
Šķiet, ka nav tā
du, kas kaut rei- #* 
zi nebūtu saskā- g 
ries ar šo maģis- JjS 
ko vārdu iedar-
b ī b u uz m ū s u §r 
apziņu, izraisot 
v i s d a ž ā d ā k ā s 
sajūtas un pārdomas. 

Ko nozīmē šie vārdi? Kā un 
cik lielā mērā tas attiecas uz ik
katru no mums? 

Ikviens no šiem fenomeniem 
ir disertācijas cienīga tēma, uz 

i i 

nēm, citas rūpīgi 
slēpjot, citreiz to 
darām aiz garlai
c ī b a s . J a d z ī v e 
spēlējas ar mums, 
tad mums šie no
teikumi jāpieņem 
un jāspē lē pretī . 
P a s k a i t ī s i m , cik 
spēles mēs spēlē
j a m ? G u d r a i s , 
p i e r e d z ē j u š a i s , 

perspektīvais pārrunās ar dar
ba devēju; nepieejamais , paš
pārliecinātais pretējā dzimuma 
kompānijā; iejūtīgais, kurš zie
do sevi visu, sarunās ar mīlā-
ko; paklausīgais, labais bērns, 

kad lūdzam vecākiem mašīnu 
utt. Katrai no šīm lomām ir vai
rāk vai mazāk sabiedrības no
teikta izpausmes forma, ko citā 
vārdā sauc par uzvedības etiķe
ti. Tieši apģērbs ir tas, kas ļauj 
m u m s pilnībā iejusties šajās 
spēles. Vienā gadīju 
var izsaukt sajūsmuj 
j a s , otrā - noso< 
pratni. Tas var mūs & 
tieši otrādi - nqšW: 

Kas nosaka SfiSki 
mūsdienas? 

es tendences 
ka j o ^ a ' ā k 

un ai 
glīto. Par 
lietas;" 
nosodīj 
vienot. 

Šķiet 
1 

X2^ga^BiiTļtam, jo liel 
£anaš Tauztļ vispārpieņ 
biedrības\iļzskatus P^^ļļ , 

" par s k a i & a ^ p ne-
^su simboliem kļūst 

agrāk bija lemtas 
. Mēs vēlamies ga-
enojamo. Ielūkojo

ties nesena pagātnē. redzams vka 
šodienas mode ir nesalīdzināmi 
d e m o k r ā t i s k ā k a j ā plosās galē
jībās. Atļautībasdefinīcijas apga
bals ir bezgalība. Viena noaeap-
šaubāmām modes tendencjfm ir 
agresija, cita - noslēgtība A ne
pieejamība: Likumsakarībai ku
ras vārds ii - aizsardzības rdļkkci-
ja. Cik bieži mēs savu jūtīgumu 
slēpjam agresijas aizsegā! Mūsu 
apģērba izvēlē arvien vairfik do
minē mūsu neatkārtojamā pa
saules izjūta. Tie laiki, kad raū-

^Ļapģērba izvēli diktēja i r mūs-
efiām salīdzinoši šaufaOtnodes 
dustrijas korifeju p j^pvāt i e 

šabloni, ir pagājuši. Liela mērā 

tas bija saistīts ar tādām masu 
psihozēm, kā hipijisms, bītlomā-
nija, panku kustība... Masu psi
hozes mūsdienās vairs nav tik 
visaptverošas un vienojošas, kā 
tas bija sešdesmitajos un septiņ
desmitajos gados. Šodien mūs 
vieno sadrumstalotība un noslēg
šanas sevī. Arvien grūtāk ir de
finēt kādas noteiktas, vienojošas 
tendences, brīžiem tās ir tik pret
runīgas, ka par tādām pat nav 
iespējams runāt. Šeit vērojama 
vēl viena civilizācijas attīs
tības tendence - sav 

¡2 starpēja atsvešinā

' \ * a n ā s , p a a u d ž u 
""^ofiikti, nespēja iz

just un līdz ar to sa

prast v i e n a m otru . 
(Mūsu izpratni par to 
varētu atsvaidzināt XX 
gadsimta pravieša Nī

čes "svētie raksti".) 
Mēs dažkārt esam 

tik pareizi, tik centrē
ti sevī, ka nespējam 
izjust citus. Kāda ir 
m ū s u a t t i e k s m e 
pret tiem, kas savu 
attieksmi, izjūtas, 
pasaules uzskatu 
ar apģērbu atļau
j a s paust m u m s 
svešā, tradicionāli 
neapzīmogotā vei
dā? Dīvaini, tra-
kie, nenormālie, stilīgie, ekstrē
misti... Attieksme biežāk ir ne
gatīva, nekā pozitīva. Ar nožēlu 

jāatzīst, ka lie
l ā k ā m ū s u 
sabiedr ības 
daļa neizce
ļas ar īpaš i 
e las t īgu i z 
p r a t n i p a r 
pareizo, pie-
ņ e m a m o . 
7 

Tas ir viens 
no rubrikas 
tapšanas iemesliem, kura sekas 
— mēģinājums mazliet "decen-

trēt", paplašināt mūsu 
izjūtu oktāvu. 

Šore iz par šo 
mistēriju vēl neru

nāsim kāda konkrē
tā aspektā. Uzskatiet 

t (> par ievadu. Kā pietei-
k u m u m ē ģ i n ā j u m a m 

•Universitātes Avīzē" ie
tvert jaunu dimensiju - rub

riku, kurai vēl nav nosauku
ma. Tās saturā varētu sadzī
vot daudz un dažādi ele
menti - stils, māksla, ak
tualitātes, dizaineri, ten
dences, filozofija, modeļi 
un to fotogrāfijas, modes 
skates... Vienkārši ru
nāsim par interesan
tām, skaistām, mums 
tuvām lietām. 

Kā jums šķiet? 
Vai tas varētu jūs 
interesēt? Ja jā , 

tad tiksimies pēc divām nedēļām 
nākošajā "UA" izdevumā. ; 

RENĀRS VIMBA 

Puskrēs
lā uz skatuves parādās 

puiši garos, baltos putekļmē-
telos un melnās hūtēs. Skanot 
diezgan nos lēpumainai mūzi 
kai (kā nekā šovu sauc "San-
pelegrino mafija") , puiši atcērt 
vaļā savus mēteļus , un skatī-

RĪGAS KLUBIŅI 

Jau atnācis pavasaris, lai gan 
ļ sals vēl par visu varu naktīs grib 
iekost degungalos un meiteņu kai
lajos ceļgalos (zeķubikses jau nekā
du siltumu nesagādā). Vakaros, sē
žot kopmītnēs vai īrētajās istabi
ņās, nemaz nevelk likties gultā, bet 
gribas aiziet kaut kur izklaidēties. 
Tieši tāpēc atkal atgriežamies pie 
tēmas, kura ilgu laiku nav tikusi 
apskatīta mūsu laikrakstā - un tas 
ir, klubiņu apmeklējumiem. 

Pagājušā gada oktobri uz Super 
FM bāzes radās nakts muzikālais 
klubs "Sikspārnis". Lai gan tas at
rodas netālu no Universitātes 

tāji ierauga puišu kā
jas , ietērptas sieviešu zeķēs (la
bi, ka puišiem ir sportiska ķer
meņa uzbūve - viņu starpā ir 
arī Misters Latvija Gatis Did-
rihsons). Lai gan puiši neizska
tās slikti, no dažu skatītāju pu
ses izskan sašutums par tādām 
perversi jām. Nost ar zeķubik-
sēm! Valkāsim zeķes - kļūst ta

ču siltāks, un tā 
ar ī i z s k a t ā s 
e r o t i s k ā k . 6. 
s t a r p t a u t i s k ā 
modes , kosmē
tikas un parfi
mērijas izstāde 
" S t i l s & m o -
de '97" bija sā
kusies. Tās ie 
tvaros risinājās 

arī 1. Latvijas frizieru un kos
metologu čempionāts. 

Tr i jās d ienās apmeklētā j i 
varēja iepazīties ar vadošo fir
m u (apmēram 75) jaunumiem 
šim gadam gan smaržās, gan 
k o s m ē t i k ā , būt acul iec inieki 
modes skatēm, frizieru un kos
meto logu konkurs iem, kā arī 
izmēģināt šo to uz savas ādas, 

piemēram, notīrīt zā
bakus ar jauna veida 
ādas tīrītāju vai ļaut 
sev uzlikt grimmu. Lai 
gan biļešu cenas bija 
salīdzinoši dārgas (Ls 
1-2), tomēr par intere
sentu trūkumu sūdzē
ties nevarēja. 

It sevišķi daudz ap
m e k l ē t ā j u a p l ū k o j a 
jaunumus frizūrās (tās 
bija ļoti dažādas - no 
zēngalviņām līdz grez
nām vakara frizūrām), 
matu krāsās (jo spilg
tāk un ra ibāk, j o la 
bāk) un apģērbos. Šim 
pavasar im modes di
zaineri apģērbiem un 
a k s e s u ā r i e m i e s a k a 

sp i l g tas k r a s a s , bet 
v i enkāršus mode ļus . 
Lielāks akcents likts 
uz sportiskiem mode
ļ iem. Atzinīgi tika uz
ņemtas kāzu kleitas, 
kas bija ļoti dažādas 
- sākot no k las iska
j ā m princeštipa klei
t ā m līdz baltiem kos
t īmiem. 

T i e m , k a s š o g a d 
neaizgā ja uz šo izstā
di , neva jag n o s k u m t , 
j o arī nākoša jā gadā 
visi interesenti varēs 
i e p a z ī t i e s ar j a u n u 
m i e m m o d e s i n d u s 
tri jā. : 

:6EJS,1I7ERIENI, ĒDIENI... J E B N A K T S SIKSPĀRNĪ 
(Merķeļa ielā 8, blakus cirkam), 
nebija vēl gadījies tajā pabūt. 

Ienākot šajā klubā, jāteic, ka 
telpas iekārtotas konservatīvi, 
bet stilīgi. Paejot garām Apsar
dzes puisim, kurš neticīgi aplūko 
katru apmeklētāju, nonākam ne
lielā telpā - bārā. Cenas bārā nav 
zemas, tādēļ diez vai tas, kurš jau 
iztērējis lielāko daļu par ieejas 
maksu (tā ir Ls 2, izņemot pirm
dienas un svētdienas, kad ieeja ir 
bez maksas) , būs biežs viesis 
"Sikspārnī". Salīdzinājumam, su
las glāze "Sikspārnī" maksā Ls 
0,5, Mūzikas akadēmijas studen

tu klubā - Ls 0,4, bet "Zaļajā Vār
nā" (Krāmu 2A) - Ls 0,3'. 

Zālē interjers diezgan atšķirīgs 
no vestibila, jo griesti klāti ar zir
nekļu tīkliem līdzīgu audumu, 
sienas apgleznotas ar dažādiem 
skatiem, kuri puskrēslā spīd, bet 
zāles centrā karājas liels sikspār
nis - kluba simbols. 

Lai gan pulkstenis rāda tikai 
dažas minūtes pāri deviņiem, gan
drīz visi galdiņi jau aizņemti. Lie
kas, tiem, kuri meklē nejaušas ie
pazīšanās, šeit nav ko meklēt, jo 
gandrīz visi apmeklētāji ir pa pā
riem, un nav meiteņu, kas vientu

ļi balsta sienas, gaidot, ka kāds 
puisis viņas uzlūgs. Deju laukums 
atrodas pie skatuves zāles galā un 
apmeklētāji var kārtīgi aplūkot 
katru dejojošo pārīti (kā neveicas 
tiem puišiem, kuri kautrējas no 
apkārtējo skatiem, bet kuru drau
dzenes ļoti grib dejot). 

Kā pastāstīja kluba menedže
ris Jaceks, tad šeit pārsvarā skan 
regeja mūzika, bet kā viesi šeit ie
rodas arī, piemēram, duets "Ka-
rakums", kura repertuārā ietilpst 
vecas dziesmas no krievu kinofil
mām un multfilmām. 

Apmeklētāji šeit ir ļoti dažādi, 

taču pārsvarā tie ir jaunieši virs 
20 gadiem (klubā faktiski netiek 
ielaisti jaunāki par 21 gadu, bet 
tiek pieļauti ari izņēmumi), ku
riem ir regulāri ienākumi, neskai
tot stipendiju. 

Protams, ja vēlaties pavadīt 
nakti savas mīļotās sabiedrībā 
vietā, kur jums neuzmāksies pā
rāk stipri iereibuši cilvēki, un 
jums ir pietiekoši daudz naudas, 
kāpēc gan nē, varat aiziet uz "Sik
spārni" un visu paši izbaudīt uz 
savas ādas. 

INGA BĒRZIŅA 
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LIELAIS SPORTS 

TIESĪBAS IZCĪNĪTAS, BET... 
"SASISTI UN POLITOLOGI" 

PRET "SLIMNIEKIEM" 

Pēc ļoti veiksmīgā starta Lat-
Ivijas individuālajā čempionātā 
ļgalda tenisā, kur s/k "Universitā
tes Sports" uzstādīja savdabīgu 
rekordu, jo tika izcīnītas visas ie
spējamās astoņas zelta medaļas, 
bet kopumā 15 no 24 medaļām. 

Līdz ar to tika izcīnītas vietas 
Latvijas izlasē. Te arī uzstādīts pa
nākums: Latvijas krāsas aizstāvēs 
visi s/k "Universitātes Sports" gal
da tenisisti: Sandijs Vasiļjevs, 
Gundars Rūsis, Jānis Zicāns, sie
vietēm: Olga Kartuzova, Ina Jo-
zepsone, Jevgeņija Čaļenko un tre
neris Genādijs Kortuzovs. 

Savu panākumu mūsējie atkār
toja ari Latvijas komandu čempio
nātā. "Elites līgā", kur sieviešu ko-

PRIEKŠLIKUMS 

manda pēc vairāku gadu pārtrau
kuma atkal izcīnīja zelta medaļu. 
Galvenos punktus komandai de
va Olga Kartuzova un Ina Jozep-
sone. Vīriešu vienība jau ceturto 
gadu pēc kārtas kļūst par čempio
niem (Sandijs Vasiļjevs, Gundars 
Rūsis, Jānis Zicāns, Jānis Apse). 
Ari otrā s/k "Universitātes Sports" 
komanda (Juris Krūmiņš, Salvis 
Krūmiņš, Uģis Šāvējs) spēja izcī
nīt bronzas medaļas. 

It kā šogad gūti necerēti panā
kumi, bet, lai piedalītos Pasaules 
čempionātā, kurš notiks no 24. 
aprīļa līdz 5. maijam Anglijas pil
sētā Mančesterā, vajadzīga ceļa 
nauda. Kluba treneris, šī raksta 
autors, uzrakstījis neskaitāmas 

vēstules, lūgumus palīdzēt gan 
firmām, gan "bagātajam" Latte-
lekom, pat uzdrīkstējies lūgt LR 
izglītības un zinātnes ministram, 
LR Saeimas deputātam A. Rubī
nam. Bet finansiāls atbalsts nav 
sagaidīts. Situācija tāda, ka tie
sības aizstāvēt Latvijas Valsts 
krāsas esam izcīnījuši, bet ceļa 
naudu nevaram nomaksāt. Kā zi
nāms, tas taču nebūs izpriecas 
brauciens, un aizbraukt katrs 
grib. Dažiem jāaizņemas un jā
brauc "uz parāda" vai būs jāpa
liek mājās. Skaidrs, ka ne LU, ne 
sporta klubs šajos laikos nevar 
palīdzēt. Cerēsim uz labāko, ka 
turp tomēr nokļūsim! 3 

GENĀDIJS KARTUZOVS 

Nu jau par tradīciju ilgu lai
ku ir kļuvušas volejbola die
nas. Tā arī šogad 3. aprīlī par 
"Lielo balvu" cīnījās tieši 100 
LU savu veselību cienoši stu
denti. Par sacensību spraigu
mu Valdemārielas 48. nama 
sporta zālē var spriest pēc tā, 
ka katra spēle bija izšķirošā, 
jo noteica stiprāko pēc vienmī-
nuss sistēmas. Kā jau var no
prast, liela nozīme bija arī 
veiksmes faktoram, kur ko
mandā starp četriem studen
tiem kā zibens novedējas spē
lēja divas dāmas, arī studen
tes. No 100 studentiem tika sa
stādītas 15 komandas, kur die
nas kulminācijā par divām 
stiprākajām izrādījās VEI fa

kultātes komanda "Slimnieki" 
un Vēstures un filozofijas fa
kultātes komanda "Sasisti un 
Politologi" Ar rezultātu 21 19 
- spēle ritēja vienu setu līdz 21 
punktam TV raidlaika dēļ" 
uzvaru izcīnīja komanda "Sa
sisti un Politologi" kurā spē
lēja I. Stoļina, K. Sergejeva, P 
Pildegovičs, E. Evarts. Apsvei
cam! Taču komandai "Slimnie
ki" nav par ko skumt, jo cīņā 
starp fakultātēm, VEI apstei
dza Vēstures un filozofijas fa
kultāti. VEI startēja trīs ko
mandas. Par sacensību organi
zāciju, kā jau ierasts, rūpējās 
VSI specialitātes studenti. 

INESE GRIŠANOVA 

PROJEKTS «CEĻTEKfi » 
"Autostops " d a u d z i e m student iem ir kļuvis p a r ieras-

ļ tu pārvietošanās ve idu , galvenokārt augsto sabiedriskā 
transporta bi ļešu c e n u dēļ . T a č u tie cilvēki, k a s ir pārāk 
k a u t r i , lai s tāvētu ce ļmalā u n v ic inātu r o k u t a g a d v a r 
apsvērt šādu piedāvājumu. . . 

. . .Aivars Zariņš no Vides 
aizsardzības kluba (VAK) ir 
nācis klajā ar projektu "Ceļte-
ka", kas paredz privāto auto
braucēju un līdzbraucēju sa
darbību. Tas nozīmē, ka līdz
braucējs šoferim maksā sum
mu, kas ir apmēram uz pusi 
m a z ā k a , nekā sabiedriskā 
transporta biļetes cena. Līdz 
ar to ieguvēji ir abi - šoferim 
kaut daļēji atmaksājas ben
zīns, bet līdzbraucējs ari ir aiz
taupījis sev kādas raizes. 

Taču projekta galvenā do
ma ir izveidot šādas sadarbī
bas koordināciju centru, kurā 

TESTS 

ziņas par savu nolūku doties 
ceļā iesniegtu kā autobraucē
ji, tā arī līdzbraucēji, atstājot 
savas koordinātes. Centra 
koordinators, saskaņojot atbil
stošus virzienus, informētu 
līdzbraucējus par vakancēm, 
bet autobraucējus par iespēja
majiem klientiem. 

Protams, ka vienošanās par 
samaksu paliktu autobraucē
ja un līdzbraucēja ziņā - auto
braucējs var arī līdzbraucēju 
aizvest par velti. 

Šāda veida sadarbība Eiro
pā jau tiek praktizēta līdz
braucēju klubu veidā. Intere

sents var piezvanīt pa tālru
ni, uzrakstīt uz īpašas tāfeles 
un tamlīdzīgā veidā pieteik
ties kā līdzbraucējs vai šoferis, 
kas vēlas paņemt kādu līdz

braucēju vai atrast attiecīgi ot
ru interesentu, kas jau pietei
cies agrāk. Parasti tās ir jau
niešu aktivitātes un to mērķis 
ir samazināt ceļa izdevumus. 

Kā vedēji parasti piesakoties 
labdarīgi noskaņotas vai labi 
situētas personas. 

Latvijā šāda pieredze ir vi
sai nabadzīga. Ap 1990. gadu 
VAK mēģināja šo kustību ie
dzīvināt, bet mazās autobrau
cēju aktivitātes dēļ šo projek
tu neizdevās iekustināt. Taču 
tagad situācija ir mainījusies, 
un tālejoša doma ir laika gai
tā izveidot līdzbraucēju un au
tobraucēju kopienu, līdz ar to 
pārvietošanās tiktu pamatīgi 
atvieglota. 

Ja šis projekts ir jūs ieintere
sēji, tad piezvaniet un braucam! 

Kontakttālrunis 375151. 
Būšu pateicīgs arī parjaunām 
idejām (piemēram, kā piesais
tīt vairāk autobraucēju). -. 

RITA KĀSS 

VII TUVI I Z T R A I C JAUNAS SITUĀCIJAS? 
Katrā no attēliem redzi kādu notikumu. Kurš no tiem 

piesaista tavu uzmanību, kurš neinteresē? Sakārto šādā 
secībā un apzīmē ar burtiem. 

1 2 3 4 5 
Tagad saskaiti punktus. (Piemēram, A ir novietots 5. 

vietā un dod 2 punktus; C novietots 1. vietā - dod 6 punk
tus). 

Vieta 1 2 3 4 5 
A 1 4 5 3 2 
B 4 6 9 13 18 
C 6 5 7 10 9 
D 5 6 8 9 10 
E 15 10 6 4 1 

24 - 28 punkti 
Pārmaiņas un jauninājumus tu uztver ar bažām, pat 

pārspīlē to grūtības. Netici savām spējām pārvaldīt jauno 
situāciju. Jau iepriekš noskaņo sevi pašplūsmei. Izvairies 
no iespējas izmantot jaunos apstākļus savā labā. 

2 9 - 35 punkti 
Jaunu situāciju uztver divējādi. No vienas pu

ses, gaidi, ka tā tev atnesīs kaut ko labu, no ot
ras - baidies pārmaiņu grūtību un sarežģījumu. 
Šaubies, vai spēsi tās pārvarēt, tajā pat laikā 
noskaņojies kaujinieciski. Mieru, tikai mieru! Un 
savaldies - tas palīdzēs īstenību uztvert reālāk, 
vieglāk. 

3 6 - 43 punkt i 
Visu, ko dod jaunā situācija, uztver pilns ener

ģijas, ar pārliecību par savu pieredzi un spēku. 
Tomēr tu uzvedies tā, lai visas spējas neatklātu 
uzreiz. Tikai tad, kad jaunā situācija būs pilnīgi 
apgūta, tu triumfēsi. 

4 4 - 50 punkt i 
Tici saviem spēkiem, pilnīgi paļaujies uz sa

vām spējam. Kritiskos brīžos un jaunajos apstāk
ļos uzņemies vadību un izmanto situāciju savā 
labā. Pat nepieļauj iespēju, ka notikumi varētu 
atrisināties arī bez tavas līdzdalības. 

5 1 - 5 5 punkt i 
Tu lūkojies nākotnē ar pārliecību, optimismu 

- viss notiks tā, kā tu vēlies. Grūtības "neņem 
galvā". Nepūlies, iedziļinoties tajās un izdarīt se
cinājumus. Baidies kaut ko jaunu palaist garām, 
jo to tu nožēlotu. ® 

"Kobieta i tycie", 
tulkojusi ANDA LASE 
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INFORMĀCIJA 

7IFMELU KULTŪRAS DIENAS MM MM SUNĪ 

AICINĀJUMS 
UZ ZENTAS MAURINAS 
SIMTGADEI VELTĪTO 

KONFERENCI! 
ZENTA MAURIŅA, EIROPA, LATVIJA: KULTŪRU 

DIALOGS 
1997. gada 11. - 12. decembris, Rīga, Latvijas Univer

sitāte 
Z. Mauriņa ir viena no visizcilākajām personībām XX 

gadsimta latviešu literatūrā un kultūrā, Eiropas dimen
sijas domātāja un rakstniece. Ne velti pastmarku sērijai 
"Sieviete - Eiropa" no Latvijas tika izvirzīts tieši Z. Mau-
riņas portrets. Viņa ir arī svešvalodās visvairāk izdotā 
un pasaulē pazīstamākā latviešu autore - sevišķi grāma
ta par Dostojevski (vairākkārt izdota vācu, zviedru, krie
vu, angļu valodā) atnesusi viņai atzinību literatūras spe
ciālistu aprindās pasaulē. 

Z. Mauriņas literāri filosofiskā esejistika, dzīve un jaun
rade ir pateicīgs pārdomu un izpētes objekts visdažādā
kajos dzīves, literatūras, mākslas, filosofijas un kultūras 
kontekstos. Konferences organizētāji vēlas, lai ari šī kon
ference pārkāptu šauri akadēmiskās robežas, ietiecoties 
visdažādākajos dzīves un literatūras kontekstos. Tāpēc 
gaidām referātu tēmu pieteikumus ne tikai no zināt
nes aprindām, bet ceram arī uz rakstnieku, studentu, Z. 
Mauriņas laikabiedru (kas vēlētos dalīties atmiņās) pa
tiesu ieinteresētību. 

Darbs sekcijās tiks organizēts pēc referātu tēmu pie
teikumu saņemšanas. Labākie referāti tiks apkopoti Z. 
Mauriņas simtgadei veltītā rakstu krājumā. Konferencei 
ir paredzēta plaša kultūras programma. Oficiālās darba 
valodas - latviešu, angļu, vācu. 

Konferences organizētāji: Latvijas Universitāte, Lat
vijas Kultūras fonds, Latvijas Kultūras ministrija. 

Lūdzam pieteikt referātu tēmas līdz šā gada 1. jūni
jam. Pieteikuma veidlapu vēlams aizpildīt ne tikai tiem, 
kas referēs, bet ari tiem, kas vēlētos piedalīties diskusi
jās. To var saņemt LU Filoloģijas fakultātē, Visvalža ielā 
4a - 226. 

Kontaktpersona: Ausma Cimdiņa, tālr. 7225157, 
944677. 

AICINĀJUMS 
Latvijas Universitāte, sakarā ar tās dibināšanas 80. ga

dadienu - 1999. gada 21. septembrī, paredzējusi izdot grā
matu "Latvijas Universitātes vēsture, 1940. -1990.". Bla
kus arhīvu dokumentiem, šīs grāmatas pamatā būs iegul
dītas Universitātes darbinieku atminas, vinu rīcībā esošie 
materiāli par zinātnisko, mācību un sabiedrisko darbu. 

Ievērojot augstāk minēto, Universitāte lūdz iesniegt 
vai atsūtīt līdz 1997. gada 1. septembrim Jūsu uzrak
stītās atmiņas par minētajiem jautājumiem, tāpat ari Uni
versitātes dokumentus un fotoattēlus. Fotoattēlus, ja vē
lēsities, pēc pārfotografēšanas izsūtīsim atpakaļ. 

Jūsu atmiņas, dokumentus un fotoattēlus lūdzam no
dot vai sūtīt uz LU Vēstures un filozofijas fakultātes Lat
vijas vēstures katedru prof. Heinriham Strodam, Rīgā, 
Brīvības bulvārī 32, IV stāvā, 51. istabā. Profesors H. 
Strods sniedz vajadzīgās konsultācijas (pieņemšana ce
turtdienās no pīkst. 11.10 līdz 13.00), tālrunis 7281265. 

Profesors RIHARDSKONDRATOVIČS, 
LU zinātņu prorektors 

r 1 

I 
I 

ATGĀDINĀJUMS 1 
I 

Atgādinām, ka jūs, lasītāji, piedalāties "UA" autoru ļ 
^vērtēšanā kopā ar Latvijas Korporāciju apvienību. 

LU UN SOROSA FONDS -
LATVIJAS IZGLĪTĪBAS 

INFORMĀCIJAS CENTRS 
Aprīlī rīko video filmu par studijām ASV noskatīšanos 
22. un 24. aprīlī pīkst. 10.00 "Studing in the United Sta

tes - The Humanities and Social Sciences" 
Filmas garums 35 minūtes. 
22. un 24. aprīlī pīkst. 12.00 "Studing Business and Pub

lic Administration in the United States" 
Filmas garums 25 minūtes. 
Visus interesentus lūdzam pieteikties līdz 18. aprīlim 

pa tālruni 7228656 vai personīgi Latvijas Universitātē Rai
ņa bulvārī 19, 243. telpā, j o vietu skaits ir ierobežots. 

Jauniešu kamerkoris "Vecrīga" ielūdz uz 
diriģentes I l z e s T e n i s o n e s p i e m i ņ a s 
k o n c e r t u Anglikāņu baznīcā 19. aprīlī pīkst. 
1 8 0 0 . P iedal īs ies arī solisti N . P u n t u l i s , 
Z.Muktupāvels, V.Dzene u.c. 

Pienācis aprīlis, kurš "atnesis sev līdzi" Ziemeļu 
kultūras festivālu - tās ir skandināvu mākslinieku 
aktivitātes Latvijā, kas ietver sevī koncertus, iz
stādes, teātra uzvedumus un, protams, kino de
monstrējumus. 

Mūzikas jomā būtu jāatzīmē pasaulslavenā norvēģu 
saksafonista Jana Ģarbareka koncerts. Mūziķis savu 
starptautisko atzinībaļRguva jau 60. gados. 

Kino programmu "Andalūzijas sunī" piektdien, 11. aprīlī 
ievadīja islandiešu režisora Fridrika Tora Fridriksona filma 
Dabas bērni", kura ir pirmā islandiešu filma, kura izvirzīta 

Oskara nominācijai. Kopš sava iznākšanas brīža tā jau "sa
ņēmusi kaudzi" ar starptautiskām balvām. Tai skaitā: Nor
vēģu filmu institūta balva 1991.gadā, Eiropas kino balva 
Fēlikss" -1991. gadā, balva "Labākais aktieris" -1992. gads, 

Saarēmo festivālā Itālijā, Žūrijās akadēmijas nominācijā la-
blfilļ-ārzemju filma 1992. gadā un daudzas citas. 

"Dabas bērni" veidoti ar milzīgu toleranci pret dabu, 
cilvēku un viņa dvēseli. It kā mirgojošās bildītes uz ekrā
na liek padomāt par cieņu. Par cieņu pret sevi, saviem 
vecākiem uri pret pagātni vispār. Gienot vecākus un vec
vecākus, mēs vienlaicīgi cienām sevi. Neraugoties uz pa
audžu atšķirībām, mēs visi sevī nesam kaut nelielu daļi
ņu mūsu vecāku pieredzes. Diemžēl vēstures rats grie
žas, bet dažkārt mēs joprojām neesam iemācījušies mācī
ties no citu cilvēku kļūdām. Protams, ari mūsu Vecāku. 

Filma stāsta par diviem veciem cilvēkiem,,kuri nesa
meklējuši sapratni un iļ̂ Jgajajtu pieji|yiem bērniem, do
das pretī savām jaunībaš;3ienām. viņi jūt harmoniju ar 
dabu, pasauli, kura mūsdienu civilizācija ir pazaudējusi, 
jo ne vienmēr zināšanas ir t f t^^S^ābī pasauli un cilvē
ku tajā... Attēlotais z iemeļira^^gg^aj^is skajstums liek 
saprastāka,, dzīvojot. 4U-. nemaz nav ie-

Filmas sižetam attīstoties', man brīžiem bija jāpado
mā, vai dalījums paaudzēs i t realitātes diktēta nepiecie
šamība, vai ari nē? Šķiet, ari veci cilvēki ir sirdī jauni un 
var darīt neprātīgas lietas... Šī ir skaista filma, kurāskaid-. 
n redzama režisora attieksme pret kadru, cilvēku,.dabu,.-', 
ar īpašu atieksmi pret uzņemto materiālu. 

So filmu jūs varat noskatīties, ja aiziesiet uz "Andalū
zijas suni"15.04. -16.00.; 17.04. - 20.15. vai,19.04,-16.00. 

Vēsturisko filmu cienītājiem noteikti patiks filma "Ham-
suns". (Režisors Jans Troels, Dānija, 1996.g. i. Šī filma stāsta 
par Knuta Hamsuna dzīvi, mīlestību un likteņa5 peripeti
jām. Kritiski paraugoties uz sevi un citiem, jāsaka, ka mēs 
esam tikai skrūvītes vēstures riteņa lielajos zobratos. 

Šo filmu jūs varat noskatīties 15.04. - 20.15., 18.04. -
20.15. un 19.04. - 20.15. Ļf 

Starptautiskais Kino centrs, sadarbībā ar Ziemeļval
stu informācijas biroju Rīgā un kinoteātri "Andalūzijas 
suns" piedāvā bez jau augstākminētajām filmām ari dau
dzas citas. Tā, piemēram: "Augstāk par debesīm"(Režiso-
re Beretta Nešeima, Norvēģija, 1993. g.). 

Seansu sākumi: 14:04. - 20.15. 
* "Lirika un mežģīnes" ( Režisors Matti Ijass, Somija, 

1992. g.). 
Seansu sākumi: 14.04. - 16.00; 18.04. - 16.00. 

* "Sadomās ēnā" ( Režisors Jari Ilalonens, Somija, 1994. g.). 
Seansu sākumss - 16.00. 

"Ziemas līcis''(Režisors Haralds Hamrels, Zviedrija, 
1996. J f e . 

* Seansu sākumi: 16.04*: - 20.'ffļ?20.04. - 20.15., 
kā arī multfilma visai ģimenea 

"Džungļu Džeks II" fRežisorš-Flemmings Kvists Mellerš, 
Dānija, l W 6 . | ļ a g g g " " ^ y 
Seansu sākumi: 17,04^16.00.; 20.04. - 16.00. 

FILIPS MUNTtKOVS 

STIPENDIJU KONKURSS STUDENTIEM UN MAĢISTRANTIEM 
Sveicam LU studentus un maģistrantus, kuri ir uzva

rējuši 1996./97. m. g. 2. semestra stipendiju konkursā da
torzinātnēs un informātikā: 

Fizikas un matemātikas fakultātē -
studentus. Maratu Golovkinu, Dāvi Kūli, Ģirtu Lindi, 

Vladimiru Skvorcovu; 
maģistrantus: Andri Ambaini, Māru Bergmani, Mihai

lu Bogdanovu, Jāni Norveli, Ivo Odīti, Valdi Spūli, Agni 
Stibi. 

Konkursu sponsorējusi a/s "DATI". 

Stipendiju konkursā farmācijas ķīmijā un 
bioloģiski aktīvu vielu sintēzē: 

Ķīmijas fakultātē -
studentu Māri Turku. 
Konkursu sponsorējusi valsts firma "Grin-

deks". 

Stipendiju konkursā Latvijas kultūras vēs
turē: 

PATEICĪBAS 
Dod, Dieviņi, kalnā kāpt, 
Ne no kalna lejiņā, 
Dod, Dieviņi, otram dot, 
Ne no otra mīļi lūgt. (t. dz.) 
Mūsu rektors ir ticis pašā kalna galā, bet ceļā nav aiz

mirsis par tiem cilvēkiem, kas dažādu iemeslu dēļ ir no
kļuvuši lejiņā, un kuriem nav vairs cerību augšā tikt. 

Rektora sirds un roka ir bijusi dāsna mūs visās gad
skārtās iepriecinot, par to mēs viņam sakām ne tikai pa
teicību, bet arī labākos novēlējumus strādāt mūsu Alma 
Mater nākotnes labā. 

Cieņā un pateicībā N. Eglīte 

Sūtu lielu paldies par palīdzību, rakstot zinātnisko dar
bu - par bibliotēkas pakalpojumiem un par konsultāci
jām - LU Latvijas vēstures katedras vadītājam prof. A. 
Strangam, sekretārei Dz. Paeglītes kundzei, bibliotēkas 
vadītājai M. Savičai un vislielāko paldies LU Latvijas vēs
tures katedras profesoram H. Strodam. Ar šiem cilvēkiem 
bija patīkami kopā strādāt, vēlu viņiem veiksmi! 

Ar cieņu Ināra Grudule Lietuvā 

Ar "Universitātes Avīzes" starpniecību vēlos izteikt lie
lu paldies LU vadībai, īpaši Mācību daļas darbiniecēm L. 
Spruģes kundzei un D. Lapiņas kundzei par atbalstu un 
konsultācijām, tāpat ārzemju literatūras speciālistiem, 
kas palīdzējuši man mācībās. 

Ar cieņu Olga Kapitonova 

Vēstures un filozofijas fakultātē -
studenti Inesi Dreimani. 
Konkursu sponsorējusi a/s "SWHRīga". 

Stipendiju konkursā politoloģijā: 
Vēstures un filozofijas fakultātē -
maģistrantu Sandri Grasi. 
Konkursu sponsorējusi a/s DIENA". 

Stipendiju konkursā žurnālistikā: 
Filoloģijas fakultātē — 
maģistranti Ilzi Vītolu. 
Konkursu sponsorējusi a/s "DIENA ". 

Stipendiju konkursā pedagoģijā: 
Pedagoģijas un psiholoģijas institūtā -
maģistranti Guntu Jansoni. 
Konkursu sponsorējusi a/s "SWH Rīga". 

LIFIZK mērķprogramma 

Konkurss par piemiņas zīmi 
komunistiskā terora upuriem 

Latvijas Republikas Kultūras ministrija, Rīgas pilsē
tas Dome un Okupācijas terora upuru atbalsta dome ko
pā ar Latvijas Arhitektu savienību un Latvijas Māksli
nieku savienību rīko atklātu konkursu Piemiņas zīmes 
komunistiskā terora upuriem izveidošanai Rīgā, Espla
nādē. Konkursā var piedalīties arhitekti un mākslinieki, 
t. sk. arī ārzemju, kā ari šo specialitāšu studenti. 

Papildus materiālus (topogrāfisko plānu, vietas fotofik-
sāciju) var saņemt Rīgā, Torņu ielā 11, Latvijas Arhitektu 
savienībā, tālr. (371) 7212802. Konkursa darbu iesnieg
šanas termiņš - 1997. gada 2. jūnijs 

JĀNIS LEJNIEKS, 
Latvijas Arhitektu savienības priekšsēdētājs 

AICINĀM 
uz izstādi ABORIGĒNU MĀKSLA Paula 

Strādina Medicīnas vēstures muzejā no 15. 
aprīļa līdz 11. maijam 0,T,C,P,St, l l 0 0 - 1 7 0 0 

Tā ir pasaule krāsās - daba, dzīvnieki, 
putni, zivis. Tā ir kustība, deja, šodiena un 
sapņi. Mazs stūrītis no cita kontinenta, cita 
redzējuma. 

"Universitātes Avīze" Adrese: Raiņa bulv.19, 136.telpa. Rīga, LV-1586 "Universitātes Avīze" 
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